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vor da în plus 10 milioane lei acumulări
Angajamentul lucrătorilor din sectorul industriei chimice în cinstea 

celui de al doilea Congres al P. M. R.
Cu cîtva timp în urmă muncitorii, ingi

nerii și tehnicienii din sectorul Industriei 
chimice au anunțat îndeplinirea înainte 
de termen a sarcinilor prevăzute în pri
mul nostru plan cincinal.

In întîmpinarea celui de al doilea Con
gres al P.M.R., lucrătorii din sectorul in-

DE PE OGOARELE PATRIEI
★ ★

dustriei chimice și-au reînnoit angajamen
tele luate în întrecerea socialistă. Ei s-au 
ob/igat să mărească productivitatea mun
cii cu 6 la sută și să realizeze peste an
gajamentul luat încă 10.000.00 lei acu
mulări peste plan, astfel ca pe întreg sec
torul cifra acumulărilor peste plan să 
tingă 34.739.000 lei.

De asemenea, In cinstea celui de 
doilea Congres al P.M.R., vor fi puse
funcțiune noi secții de fabricație, mașini 
și utilaje speciale, ceea ce va duce la
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Primirea de către tov. Chivu Stoica, Președintele Consiliului de Miniștri 
al R.P.R,, a lui R. Dayal, trimisul extraordinar și ministru plenipotențiar 

al Republicii India în R. P. R.

a-
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sporirea simțitoare a producției șl produc
tivității muncii. In urma luării unor mft" 
suri tehnico-organizatorice, va fi dublat! 
capacitatea de producție la plastifianțl ți 
se va mări cu 20 la sută producția de O- 
biecte din vinilin. De menționat că ar 
pectul și calitatea acestor obiecte vor fi 
simțitor îmbunătățite prin introducerea 
sistemului de lipire cu curenți de înaltă 
frecvență. Tot pînă la sfîrșltul acestui 
va intra în funcțiune o nouă secție
producție a îngrășămintelor chimice în 
cadrul Combinatului Chimic nr. 2.

an 
do

Numele lui Gheorghe Dragomir este 
astăzi cunoscut și apreciat nu numai de 
tovarășii săi de muncă de la întreprin
derea de cauciuc „Zorile", ci și de cetățen'^ 
din cartierul Șerban Vodă din Capital# 
De aproape doi ani de când a fost ales 
deputat în sfatii popular al Capitalei, 
Gheorghe Drago^țr a devenit sfătuitorul 
și prietenul cetățenilor din circumscripția 
electorală nr. 243.

La început nu prea i-a fost ușor să se 
obișnuiască cu treburile gospodărești ale 
cartierului. Aceasta a fost însă la început. 
Azi Gheorghe Dragomir este un gospodar 
în cel mâi deplin înțeles al cuvîntului. De 
realizările obținute în ultimele luni în car
tier este strâns legat și numele său. Cînd 
a fost vreo treabă mai grea de înfăptuit, 
deputatul Gheorghe Dragomir s-a aflat în 
primele rânduri. Exemplul său personal 
a avut darul să mobilizeze tot mai mulți 
cetățeni în munca de gospodărire a cartie
rului. Amenajarea străzii Gh. Asachi, 
instalarea cișmelei pe strada Bucurenciu, 
realizarea unor instalații de canalizare, 
curățirea străzilor din circumscripție și 
alte treburi gospodărești au fost realizate 
datorită preocupării de fiecare zi a depu
tatului Gheorghe Dragomir. Toate acestea 
Gheorghe Dragomir nu le-a făcut singur. 
Nici nu ar fi putut să le înfăptuiască fără 
sprijinul cetățenilor. De aceea, întotdeauna 
el a căutat să antreneze cît mai mulți ce
tățeni în fiecare acțiune pornită.

Asemenea activitate rodnică depun 
numeroși deputați ai sfaturilor populare. 
Tînăra deputată Oiga Olteanu din circum
scripția electorală orășenească nr. 103 
Pitești, care antrenează cetățenii la înfăp
tuirea multor realizări gospodărești, 
deputatul Mihai Ariton din circumscripția 
electorală orășenească nr. 19 Bîrlad care 
a mobilizat cetățeni la executarea lucră
rilor de instalare a cișmelei de lîngă 
școala de băieți nr. 1 și mulți alții smt 
exemple de felul just în care înțeleg depu
tății importanța exemplului personal în 
antrenarea maselor în diferite acțiuni cu 
caracter obștesc, strădui.ndu-se să-și înde
plinească cît mai bine sarcinile ce le revin.

Deputății sînt reprezentanții direcți ai 
cetățenilor în organele locale ale puterii 
de stat, exprimă voința acestora și le 
apără interesele. Nu însă toți deputății 
au înțeles pe deplin acest lucru. Mai sînt 
deputați care se dezinteresează în mod.cu 
totul nepermis de îndeplinirea sarcinilor 
ce le revin, de rezolvarea cererilor cetă
țenilor; Pe bună dreptate cetățenii sînt 
nemulțumiți de deputați ca: Marioa 
Dumitru din circumscripția electorală nr- 
131, raionul T. Vladimirescu din Capitală, 
care nu se îngrijește de curățenia și buna 
gospodărire a circumscripției, cu toate că 
sînt suficiente mijloace pentru aceasta ; 
Gh. Sutkovschi, din circumscripția electo
rală nr. 56 Mediaș, care nu ține legătura 
cu alegătorii săi, lipsindu-i de sprijinul

său în rezolvarea problemelor gospodă- 
rești-edilitare ale circumscripției.

Deputății sfaturilor populare au un rol 
însemnat în reușita tuturor acțiunilor gos
podărești. In prezent se întreprind o serie 
de acțiuni cu prilejul „Lunii curățeniei". 
Prin îndemnul și faptele lor de zi cu zi, 
prin strîngerea legăturii cu cetățenii, 
deputății îi pot antrena pe aceștia la o 
participare activă la reușita tuturor acțiu
nilor inițiate de organele locale ale puterii 
de stat, privind asigurarea curățeniei și a 
bunei gospodăriri ,a orașelor patriei.

Prin intermediul deputaților, sfaturile 
populare asigură participarea în masă a 
cetățenilor la lupta pentru a face din 
orașele țării orașe demne de epoca con
strucției noastre socialiste. Greșesc pro
fund acele sfaturi populare care uitînd de 
existența deputaților își propun să rezolve 
problemele legăturii lor cu masele înlo
cuind pe deputați cu salariații sfatului 
popular, utilizând metode cancelariste de 
conducere, rupte de viață.

Pentru traducerea în viață cu succes a 
măsurilor ce au fost luate de sfaturile 
populare în cadrul „Lunii curățeniei" este 
bine ca deputății să țină consfătuiri cu 
alegătorii lor și în urma propunerilor 
.acestora să vină la comitetul executiv cu 
sugestii pentru îmbunătățirea planurilor 
de lucrări. De asemenea, în scopul asigu
rării succesului acțiunilor menite să ducă 
la înfrumusețarea și înflorirea orașelor, 
deputății pot și trebuie să aducă un aport 
însemnat în atragerea maselor largi de 
cetățeni la munca de îngrijire a străzilor, 
de văruire a caselor, de reparare și 
văruire a gardurilor, de înfrumusețare a 
cartierelor, precum și la descoperirea și 
punerea în valoare a noi resurse locale.

Pentru a îndeplini numeroasele lor în
datoriri din perioada actuală, deputății 
trebuie să desfășoare în rândurile popu
lației o neobosită muncă organizatorică. 
In acest scop este necesar ca sfaturile 
populare să-i sprijine în organizarea în
trecerii patriotice în circumscripțiile elec
torale, să le pună la dispoziție mijloacele 
necesare de popularizare a acelor cetățeni 
care prin muncă entuziastă fac ca orașele 
patriei să fie tot mai înfloritoare.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare trebuie să înțeleagă clar faptul că de 
felul cum ajută pe deputați să facă față cu 
cinste sarcinilor ce le sînt încredințate 
depinde într-o măsură hotărîtoare asigu
rarea succesului tuturor acțiunilor ce se 
desfășoară în „Luna curățeniei".

Aplecîndu-și cu grijă urechea la nevoile 
maselor, totdeauna în fruntea lor, depu
tății sînt chemați să mobilizeze energia 
și inițiativa creatoare a cetățenilor din 
orașele țării spre înfăptuirea de noi 
lucrări gospodărești-edilltare, spre con
tinua înflorire a orașelor patriei. Nici un 
efort nu trebuie precupețit în scopul tra
ducerii în viață cu succes a .acestor obiec
tive.

Noi mașini sovietice 
în ajutorul recoltării culturilor tîrzii

Pe ogoarele țării noastre 
sînt folosite în muncile agri
cole din toamna aceasta 
două noi mașini fabricate în 
U.R.S.S.: combina K.U.-2 
pentru recoltarea porumbu
lui și combina K.K.R.-2 pen
tru recoltarea cartofilor.

Combina K.U.-2 este cel 
mai r.ou ti>p de mașină pen
tru mecanizarea recoltării 
porumbului adusă în țara 
noastră din Uniunea Sovie
tică și dată în exploatare la 
unele gospodării agricole de 
stat. Această mașină permi
te executarea mecanizată a 
tuturor fazelor procesului 
tehnologic de recoltare a 
porumbului : tăiatul plante
lor, detașarea și depănușa-

rea parțială a știuleților, co
lectarea lor îr. buncăr, tăie
rea tulpinilor pentru însilo- 
zare, strîngerea mate-ialului 
tocat în colector. Ea este 
tractată și acționată prin 
priză de putere de tractorul 
K.D.35 sau de tractorul 
D.T.54. Productivitatea com
binei K.U.-2, pentru distanța 
între rînduri de 70 cm. este 
de 0,7 ha. pe oră, iar pen
tru distanța de 90 cm. de 
0,85 ha. pe oră.

Tot gospodăriile agricole 
de stat folosesc pentru pri
ma oară combina K.K.R.-2 la 
recoltarea cartofilor, 
tarea acestei culturi 
executată într-un 
scurt, fără pierderi

Recol- 
trebuie 
termen 
și fără

vătămarea tuberculilor. Toa
te acestea pot fi realizate cu 
combina K.KR.-2 care exe
cută întreg complexul de lu
crări de recoltare a cartofi
lor ; ea sapă,, sfărîmă bulgă
rii, cerne pămîntul și separă 
tuberculii de vrejuri. Com
bina K.K.R.-2 recoltează con
comitent cartofii aflați pe 
două rânduri cu distanța în
tre ele de 70 cm. Producti
vitatea ei este de 3—5 ha. 
Pe zi. Prin introducerea a. 
cestei mașini perfecționate 
în lucrările agricole se asi
gură recoltarea la timp și 
in bune condiții a bogatelor 
recolte de 
noastră.

cartofi din țara

(Agerpres)

După exemplul sondorilor
CRAIOVA, (de la 

pondentul nostru), 
ultimul timp, vremea 
să a stînjenit mult activita
tea brigăzii a 8-a de tractoa
re de la S.M.T. Bîrca și în 
special a schimbului de 
noapte, ale cărui rezultate în 
muncă nu erau satisfăcătoa
re. Atunci, tractoriștii au ho- 
tărît să urmeze inițiativa 
muncitorilor de la sonda 
nr. 1109, pornind la muncă 
sub lozinca: „Să ridicăm 
activitatea schimbului de 
noapte la nivelul schimbu
lui de zi“.

In acest scop, în schimbul 
de noapte au fost repartizați 
tractoriștii cei mai vechi și 
cu mai multă experiență în 
muncă, cum sînt Constan-

cores- 
— In 
ploioa-

tin Nicola eseu, Constantin 
Astrenie, Neculai 
Pentru lucrul de 
acestora li s-au 
haine călduroase, iar 
toarele pe care lucrează au 
fost dotate cu faruri puter
nice, atît în față cît și în 
spate.

Lucrînd pe ogoarele gos
podăriei agricole colective 
din satul GrindenI, raionul 
Gura Jiului, tractoriștii din 
schimbul de noapte, au reu
șit sj mărească cu mult 
productivitatea muncii.

Astfel, tractoristul Con
stantin Nicolaescu din schim
bul de noapte a reușit să 
realizeze în cele 10 ore de 
muncă între 5,30 și 5,50 
hantri. Succese asemănă-

Burtea, 
noapte, 

asigurat 
trac-

toare au 
de ceilalți 
schimbul de noapte, cum ar 
fi Constantin Astrenie și 
Neculai Burtea. Rezultatele 
bune obținute de tractoriștii 
din brigada a 8-a, în extin
derea inițiativei muncitorilor 
de la sonda 1109, au făcut 
ca exemplul lor să fie 
și de tractoriștii din 
brigăzi.

Astfel, tractoriștii 
schimbul de noapte al 
găzii a 11-a au reușit 
în cursul ultimelor 
să ajungă și să 
chiar realizările schimbului 
de zi cu 10-30 la sută, de
pășind cu mult normele 
lucru.

fost obținute șl 
tractoriști din

urmat 
alte

din 
bri- 

ca
decade 

întreacă

de ‘

Angajamentele podgorenilor

Prof. dr. 
membri de

C. I. Parhon și prof. Traian Săvulescu, 
onoare ai Academiei Maghiare de Științe

In podgoriile gospodării
lor agricole de stat din țară 
strugurii au intrat în ulti
ma fază de coacere. Anul a- 
cesta datorită faptului că 
lucrările în vii s-au făcut 
mai bine, producea medie 
de struguri ce se va obține 
în gospodăriile de stat este 
între 4.500—9.000 kg. de 
struguri la hectar.

Muncitorii din majoritatea 
gospodăriilor de stat au în
ceput în aceste zile culesul 
și vinificarea strugurilor. Din 
cauză că muncile de cules și 
vinificare a strugurilor au 
fost întîrziate în acest an de 
timpul ploios, muncitorii din 
gospodăriile de stat au hotă- 
rît să folosească la maxi
mum timpul bun de lucru și 
toate forțele de muncă pen
tru ca nici un bob de stru
gure să nu se piardă. Che
marea muncitorilor de la 
gospodăria agricolă de stat

Odobești, regiunea Bîrlad, 
pentru buna desfășu-are a 
muncilor de recoltare și vi
nificare a strugurilor a avut 
un puternic răsunet în rîn- 
dul muncitorilor din gospo
dăriile de stat, 
au răspuns la 
mare muncitorii 
de gospodării 
mari suprafețe 
viță de vie. Astfel muncitorii 
de la gospodăria de stat Pan- 
ciu s-au angajat ca din pro
ducția evaluată de 8.300 kg. 
de struguri la hectar să nu 
rămînă în cîmp nici un bob 
și să dea astfel statului 
peste plan 3.150 tone 
struguri pentru vinificare 
să reducă prețul de cost 
producția de struguri cu 
la sută. Muncitorii de 
gospodăria de stat Cotești 
s-au angajat să dea peste 
pjan 402 tone de strugu-i și 
să reducă prețul de cost la

Pînă acum, 
această che- 
din peste 20 
de stat cu 
ocupate de

de 
Și 
la
32 
la

producția de struguri cu 
la sută. Și muncitorii de 
gospodăria de stat Valea Că
lugărească dir. regiunea Plo
ești s-au angajat ca pe lîngă 
cele 330 tone de struguri 
pentru vinificare ce le vor 
da peste plan, să dea și pen
tru consumul populației 
peste 1.100 tone de struguri 
de masă; 2.400 tone de 
stmguri peste 
gajat să dea 
gospodăriilor 
stat Săhăter.i 
din regiunea 
menea 
mai luat muncitorii 
dăriilor agricole de stat Bu- 
ziaș, Recaș, Gearmata, regiu
nea Timișoara, Drăgășani, 
Ștefănești, regiunea Pitești’ 
Verești, Delești, Dagîța, re
giunea Iași, Ceptura, regiu
nea Ploești, etc.

(Agerpres)

20 
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de 
plan s-au an- 
și muncitorii 
agricole de 
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Ploești. 
angajamente

Ase- 
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La 11 octombrie tov. Chivu Stoica, pre
ședintele Consiliului de Miniștri al R.P.R., 
a primit pe R. Dayal, trimisul extraordinar 
și ministru plenipotențiar al Republicii In
dia în R.P.R., care conduce delegația de 
specialiști și tehnicieni indieni care se află 
în țara noastră. Au fost de față tovarășii:

Miron Constantinescu, prim vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri al R.R.R., Grigore 
Preoteasa, ministrul Afacerilor Externe, șl 
Marcel Popescu, ministrul Comerțului Exte
rior.

Audiența a decurs într-o atmosferă cor
dială. (Agerpres).
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Luna prieteniei romîno-sovietice
★ ★

Manifestări teatrale
In cadrul Lunii prieteniei romîno-sovietice, 

la Teatrul Național „I. L. Caragiale" sala 
Studio, vineri 14 octombrie a.c. se va inau
gura cercul de studii. Cu ecest prilej 
va vorbi profesorul Floria 
itoareai ședință a cercului de studii vai a- 
vea ca temă literatura dramatică sovietică 
pe scenele teatrelor ramînești.

★
Săptămîna Teatrului Sovietic va începe la 

Teatrul Național „I. L. Caragiale" cu un

prilej
Deleanu. Vi-

spectacol festiv în care actorif fruntași al 
teatrului vor face lecturi din literatura dra
matică sovietică. In cursul acestei săptămîni, 
pe scenele Teatrului Național „I. L. Cara- 
giale" se vor juca piese de autori clasici ruși 
și sovietici ca de pildă : „Revizorul" de Go
gol, „Fata fără zestre" de Ostrovski, „Nunta 
lui Krecinski" de A. Suhovo-Kobîlin, „Pla
ton Krecet" de Korneici.uk, „Liceenii" de Tre- 
niov. De asemenea se va relua piesa „Trei 
surori" de Cehcv.

Concurs de recenzii
In cinstea Lunii prieteniei romîno-sovie

tice, comitetul orășenesc A.R.L.U.S. în cola
borare cu întreprinderea Cinematografică re
gională București, organizează un concurs 
de recenzii asupra filmelor: „Boris Godu
nov", „Prințesa Mary", „In zori de zi", „Că
derea Emiratului", „Nunta", „Fantomele pă
răsesc piscurile", „Spre țărmuri noi", „Zvă
păiata", „Romeo și Julietta" (sincronizat în 
limba romînă) — prezentate în cadrul Fes
tivalului filmului sovietic.

Concursul este deschis tuturor iubitorilor 
de artă cinematografică: muncitori, funcțio
nari, elevi, studenți, militari, intelectuali (în

Vizita delegației sovietice la

afară de ziariști și scriitori). Se pot recenza 
unul sau mai multe filme. Recenzia va tre
bui să scoată în evidență ideile principale 
ale filmului, învățămintele ce se desprind, 
aprecieri asupra măiestriei artistice.

Se vor acordai următoarele premii: premiul 
I — 1000 lei; premiul II — 700 lei; premiul 
III — 500 lei și 18 mențiuni a 100 lei.

Manuscrisele se vor trimite pe adresa: 
Comitetul orășenesc București A.R.L.U.S.- 
Calea Vic'.oriei nr. 196, purtind pe plic men
țiunea ..Pentru concursul de recenzii". Re
cenziile vor fi discutate de o comisie, care 
va anunța rezultatele în ziua de 18 decem
brie a.c.

Consiliul General A.R.L.U.S.
daruri 
Uniu-

Marți dimineață, membrii delegației so
vietice care participă la manifestările din 
cadrul Lunii prieteniei romîno-sovietice, 
precum și membrii delegațiilor asociațiilor 
de prietenie cu U.R.S.S. din diferite țări, 
care au participat la cel de al 4-lea Con
gres A.R.L.U.S., au făcut o vizită la Con
siliul General A.R.L.U.S.

Oaspeții au fost întîmpinați de tovarășii: 
acad. prof. dr. C. I. Parhon, președintele 
A.R.L.U.S.-ului, Ofelia Manole, Octav Li- 
vezeanu, vicepreședinți ai Consiliului Gene
ral A.R.L.U.S., Eugen Rodan, secretar al 
Consiliului Genera! A.R.L.U.S., și Ion Mora- 
ru, secretar adjunct, de membri și numeroși 
activiști ai Consiliului General A.R.L.U.S.

A fost de față I. S. Ilin. secretar al Am
basadei Uniunii Sovietice la București.

In numele Consiliului General A.R.L.U.S. 
oaspeții au fost salutați de tovarășii acad, 
prof. dr. C. I. Parhon și Octav Livezea-nu.

Conducătorul delegației sovietice, P. I. 
Kudreavțev, a mulțumit în numele delega
ției pentru primirea călduroasă făcută în 
R.P.R.

Oaspeții sovietici au oferit daruri Asocia
ției Romîne pentru Legăturile de prietenie 
cu U.R.S.S.

Au luat apoi cuvîntul delegații asociațiilor 
de prietenie cu U.R.S.S. veniți în țara noas
tră cu prilejul celui de al 41ea Congres al 
A.R.L.U.S.-ului : Ioachim Hammermann (A- 
ustria), Nicola Gheorghiev (R. P. Bulgaria), 
Edmond Debecker (Belgia), dr. Nemec Jan 
(R. Cehoslovacă), Asko Salo (Finlanda), 
Andrei Nowicki (R. P. Polonă). Oszi Șandor 
(R.P. Ungară), Ernest Freund (R. D. Ger-

sovie-

mană). Ei au oferit de asemenea 
A.R.L.U.S.-ului din partea prietenilor 
nii Sovietice din țările lor.

★
In cursul zilei, membrii delegației

tice au făcut diferite vizite în Capitală.
P. I. Kudreavțev, prim locțiitor al minis

trului Justiției al U.R.S.S., conducătorul de
legației, a făcut o vizită la Ministerul Jus
tiției unde a fost primit de tov. Gh. Diaco- 
nes'cu, ministrul Justiției, și de funcționari 
superiori din minister.

Prof. dr. I. V. Davîdovski, membru al 
Prezidiului Academiei de Științe Medicale 
a U.R.S.S., a vizitat Institutul de ftiziolo- 
gie. Oaspetele a fost primit de acad. prof, 
dr. Marius Nasta, conf. univ. A. Brill, pre
cum și de colaboratorii științifici ai Institu
tului.

In cursul dimineții, scriitorul Lev A. Kas
sil a vizitat Editura Cartea Rusă. După a- 
miază, scriitorul L. A. Kassil a făcut o vi
zită la Uniunea Scriitorilor din R.P.R. unde 
a avut o întrevedere cu un grup de scrii
tori asupra problemelor literaturii.

A. M. Lazarev, ministrul Culturii al R.S.S. 
Moldovenești, a vizitat centrul cinematogra
fic „Buftea", prof. L. V. Zankov a făcut o 
vizită la școala medie de fete nr. 16, iar 
Ana Mihailovna Ladani a vizitat Muzeul 
satului.

In cursul zilei de ieri, delegații asociațiilor 
de prietenie cu U.R.S.S., veniți în tara noas
tră cu prilejul celui de al 4-lea Congres al 
A.R.L.U.S.--ului, au vizitat fabrica de con
fecții „Gh. Gheorghiu-Dej".

(Agerpres)

Expoziția gazetelor de perete din regiunea Ploești

(Agerpres)
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a avut loc la Ambasada
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ALTADATA: Alături de așa zisele sonde „moderne", de puțul săpat cu tîrnăcopul, erau bordeiele muncitorilor petroliști. democrat-popular a schimbat această înfățișa re. Clișeul din mijloc reprezintă o sondă nouăla care forajul s-a făcut cu turboburul iar
( lișeul din stînga). In aerul îmbîcsit de miros de păcură încinsă și de mucegai, propriu acestor „ieșituri" hîde, trăiau oamenii care clișeul din dreapta prezintă un aspect dintr-un orășel ridicat de curind pentru muncitorii petroliști. (Citiți în pacina a li-a recor-
r. coteau din fundul pămîntului bogății enorme; bogățiile erau însă pentru alții; partea lor erau munca și sărăcia. ASTĂZI: Regimul tajul: „CIUDATA GEOGRAFIE A PETROLULUI"). F

Marți dimineața
R. P. Ungare din București solemnitatea în- 
mînării diplomelor de membri de onoare ai 
Academiei Maghiare de Științe academicie
nilor prof. dr. C. 1. Parhor., președinte de 
onoare al Academiei R.P.R. și prof. Traian 
Săvulescu, președintele Academiei R.P.R.

La solemnitate au luat parte ambasadorul 
R.P. Ungare la Buourești, L. Pataki, și mem
brii Ambasadei. Au participat academicienii 
St. Milcu, secretar-.prim al Academiei R.P.R., 
V. Malinski, secretar-prim adjunct al Aca
demiei R.P.R., I. Gh. Maurer, Dioftisie Io- 
nescu, directorul protocolului din Ministerul 
Afacerilor Externe, Aurel Mălnășan, director 
în Ministerul Afacerilor Externe, reprezen
tanți ai presei.

L. Pataki, ambasadorul R. P. Ungare la 
București, a arătat că Academia Maghiară 
de Științe a hotărît să confere înaltul titlu 
de membru de onoare academicienilor romîni 
prof. dr. C. I. Parhon și prof. Traian Săvu
lescu, pentru activitatea lor deosebită pe tă- 
rîm științific.

Ambasadorul L. Pataki a îmmînat apoi

acad. prof. dr. C. I. Parhon șl acad. prof. 
Traian Săvulescu, diplomele de membri de 
onoare ai Academiei Maghiare de Științe.

Răspunzînd, acad. prof. dr. C. I. Parhon a 
spus între altele : ,,încerc în aceste momente 
un sentiment de adîncă emoție, explicat prin 
aceea că activitatea mea științifică este re
cunoscută de înalta instituție de cultură care 
este Academia Maghiară de Științe. A fi 
membru al acestui înalt for de cultură 
știință constituie pentru mine o onoare 
în același timp un îndemn la muncă".

Nimic nu desparte popoarele noastre, — a 
spus în cuvîntul său acad. prof. Traian Să
vulescu — totul ne unește într-o frățească 
prietenie bazată pe cunoaștere și colaborare 
reciprocă. Intre oamenii de știință romîni șl 
maghiari s-a statornicit în ultimii ani o 
strînsă și rodnică colaborare. Alegerea noas
tră ca membri de onoare ai Academiei 
Maghiare de Științe constituie pentru noi o 
chemare de a întări această colaborare, pen
tru binele popoarelor noastre".

Intr-o atmosferă cordială cei prezenți s-au 
întreținut apoi îndelung.

PLOEȘTI (de la corespondentul nos
tru). — in după amiaza zilei de 10 octom
brie, în holul Teatrului de Vară, s-a deschis 
expoziția regională a gazetelor cetățenești 
comunale și a gazetelor de perete dim unită
țile socialiste din agricultură. Aici pot fi 
văzute : gazeta de perete a S.M.T. Ciorani 
din raionul Cricov, a I.C.Z. Dulbani, a gos
podăriei agricole colective din Filipeștii de 
Pădure, raionul Cim.pina, gazeta cetățenea
scă d'n comuna Amaru, raionul Mizil, și 
multe altele.

De o atenție deosebită din partea ce'or 
care au participat la deschiderea expoziției 
s-a bucurat gazeta de perete ,,Viticultorul" a 
gospodăriei agricole de stat Valea Călugă
rească. Lîngă panoul principal cu articole, 
gazeta are o anexă care se numește ,,Urzi
cuța".

Prin cuvinte simple, dar născute din lupta 
însuflețită pentru un trai fericit, gazetele de 
perete îndrumă, ajută, demască, sfătuiesc. 
Ele sînt o oglindă vie a mărețelor transfor
mări din satele noastre.
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Pentru o conducere operativă
a campaniei agricole de toamnă

Veșfi de pe meleagurile
sucevene

FESTIVALUL FILMULUI SOVIETIC

O toamnă bogată în rod — așa poate fi 
caracterizată toamna ultimului an al cinci
nalului. Acest lucru îl arată bogatele recolte 
obținute în aproape toate regiunile țării. 
Co.ectivlștii din Ț.tndătei au co,mul o p.Q- 
ducție medie de 4000 kg, grîu la ha, iar ță
ranul muncitor Avram Nioodin d.n comuna 
Oprișami a scos de pe ogorul lui o reco.tă 
ae 3.800 kig. porumb boabe la hectar. Se 
culeg recolte bogate de porumb, struguri 
si fructe, de sfeclă de zahăr, floarea-soareiui 
și cartofi. Aceste recolte dovedesc că țărăni
mea muncitoare, muncitorii din S.M.T. și din 
gospodăriile agricole de stat, tehnicienii și 
inginerii agronomi sub îndrumarea organelor 
de. stat și ae pariid au muncit în acesi ap cu 
hărnicie ți pricepere, învingînd astie< greu
tățile unei primăveri neobișnuit de tîrzn și 
ale unei veri ploioase. Ei au folosit mai muii 
ajutorul acordat în tractoare, mașini și unelte 
agricole, semințe și credite, au aplicat în:r-o 
măsură și mai largă cuceririle tehnicii și 
științei agricole.

Dar la noi în țară există condiții deosebit 
de prielnice ca producția agricolă să crească 
și mai mult. Fruntașii recoltelor bogate au 
dovedit acest lucru, ooțmind — pnn.r-o a- 
grotehnică superioară — producții ce întrec 
cu mult producțiile medii pe țară. Spre a- 
semenea rezultate trebuie să tindă toți cei ce 
muncesc pe ogoare. Pentru realizarea aces
tui belșug de produse agricole se cere insă 
ca fiecare lucrare agricolă să fie in.,erlini.a 
la timpul ei, ca măsurile agrotehn.ee, meto
dele înaintate de lucru să fie aplicate in 
măsură din ce în ce mai mare. Asupra în
deplinirii acestei sarcini trebuie să-și în
drepte atenția toți cei ce muncesc in agri
cultură, mai cu seamă acum cînd se pun 
bazele producției anului viitor.

Bătălia pentru o producție și mai ridicată 
în anul ce vine a început. Se desfășoară a- 
cum lucrările de însămințare a griului și 
secarei, se fac arături, atunci dș toamna pen
tru însămînțările de primăvară. De felul în 
care se vor executa toate acește lucrări, de 
terminarea lor la timp, de nivelul agrotehnic 
al tuturor muncilor agricole, depinde în cea 
mai mare măsură producția agricolă din a- 
nul viitor. Dtad deci o mare atenție înșâ- 
mințărilor și arăturilor nu trebuie să uităm 
însă că mai sint (le recoriat peste 2.0Uj.u i<J 
ha. de porumb, însemnate suprafețe cu sfeclă 
de zahăr, cartofi și alte culturi tîrzii.

Trebuie să avem în vedere, de ,1a bun în
cepu:, că volumul de lucrări ce trebuie exe
cutate în toamna aceasta este mai mare 
decît cel din anii trecuți. Suprafața ce va 
fi însămînțată cu grîu, secara și alte cul
turi de toamnă e de 3.8CO.OQO ha„ iar supra
fața ce treouie arată adînc pentru însămîn
țările de primăvară e de peste 3.500.UOO na.

Această situație .pune pe primul plan pro
blema bune: organizări a campaniei a- 
gricoie de toamnă, problema conducerii 
lucrărilor cu seriozitate și competență de 
către organele ce au aceasră sare nă. De 
felul în care organele agricole, comitetele 
executive ale staturilor populare își înde
plinesc sarcinile în această privință, depinde 
buna ..desfășurare a lucrărilor agricole în 
fiecare regiune, în fiecare raion. Acest lucru 
es.e pe aeplin dovedit de rezultatele pozi
tive dobândite încă de la începutul acestei 
campanii in acele regiuni unde sfaturile 
populare au Știu*, să organizeze și să con
ducă cu pricepere desfășurarea lucrărilor a- 
gricole.

in regiunea Galați, de pildă, organele de 
stat, desfășurînd o muncă vie de conducere 
pe teren, se află în permanență ta mij.ocul 
țărănimii muncitoare, în S.MT.-uri și gos
podării de stat. Cunoscind îndeaproape con. 
dițiile de lucru, greutățile, piedicile și lip
surile pe care te înttopimă oamenii mun.ii 
de pe ogoare, aceste organe Ie rezolvă pe .oc, 
îndrumind și contrpiînd îndeaproape și _ :n 
permanentă mersul lucrărilor .agricole. Con- 
elatîndu-se de pildă întârzierea coacerii po
rumbului, pe unele locuri s-a trecut la insă- 
Hiînța.reai griului după păioase, pentru a folosi 
timpul optim de însămințare, organizindu-se 
în același timp recoltatul porumbului copt și 
trecerea neîntirziaiă la semănatul griului pe 
terenurile eliberate. Unui asemenea fel de 
muncă, competent și operativ, se datorește 
succesul regiunii Galați, care după da
tele Ministerului Agriculturii și Silviculturii 
însămânțase pînă la 7 octombrie o supra
față de aproape 204,000 ha.

Rezultate asemănătoare obținute datorită 
unei bune organizări a muncii se mai întîl- 
nesc și în regiunile Constanța, Timișoara.

C. I. POPESCU
ministrul Agriculturii șl Silviculturii

țăranii muncitori cu gospodării indivi- 
pentru ca regulile agrotehnice cerute

Cu 20 de ani în ur
mă, laturile unui sim
plu romb formau pe 
harta țării hotarele 
lumii petrolifere. De 
la Plocști la Cîmpina, 
de la Gura Ocniței la 
Ceptura. Iată cele două 
axe încrucișate ale căror extremități însem
nau punctele capăt ale întregii industrii 
petrolifere romîneșii. tr. rombul ce apare 
din unirea acestor puncte, se aflau cuprin
se cîmpurile de bătaie, cartierele generale, 
rafinăriile, tribunalele, detașamentele poliție
nești, coloniile cu vile caiiforniene pentru 
aris ocrajia petrolului și miile de borree 
pentru muncitori. Pe piața mondială a petro- 
talul, Rominia de dincolo de laturile acestui 
romb era cu totul ignorată.

Nu de mult în acceleratul Timișoara — 
București, am cunoscut un om al cărui nu
me îmi scapă. Era un bărbat înalt, cu iața 
prelungă, arsă de soare, cu ochii ușor înro
șiți de praf ori de oboseală. Mergea la 
București. Stătea la fereastra vagonului și 
fuma trăgînd din țigară cu atâta sete că de 
fiecare dată obrajii îi erau supți între maxi
lare. Singurul bagaj, o servietă de piele. 
Am intrat în vorbă. Era inginer petrolist. 
Povestea, despre o schelă în explorare, un
deva în Oltenia. Ducea ta servietă el eva sti
cle pline cu un lichid brun-negricios. Era 
țiței de la sonda nr. 7, prima sondă care 
tulburr.se somnul bogatului zăcămînt petro
lifer oltenesc. Api 
scos din servietă 
obișnuite, a înălțat-o spre lumină și clăti
nând-o ușor a privit lichidul 
auzi* atunci spunând cuvinte 
uita niciodată :

— Sticla aceasta răstoarnă 
cerii... Ea dovedește că noi 
pricepuți, mai buni și mai ingenioși gospo
dari decît foștii patroni... Noi trebuie să fim 
așa 1

La București inginerul cu fața slabă, arsă 
de soare, cu ochii ușor înroșiți, ș-a pier
dut în mulțime Nu l-am mai revăzut nici
odată.

Mai tîrziu, cînd cutreeram din nou me
leagurile patriei, de data aceasta oprindu-mă 
cu precădere în schelele petrolifere, 
înțeles atît trăinicia acelor cuvinte 
valoarea mesajului pe care inginerul 
tren îl ducea Capitalei într-o simplă 
viată. Din multe puncte ale țării, din

In alte regiuni însă, cu tot timpul înain
tat, cu toate că se impune grăbirea lucrări
lor agricoie, nu există încă o preocupare se
rioasa pentru înlăturarea greutăților și tre
cerea la acțiune. Deși există posibilitatea 
executării lucrărilor la timp în raport cu con
dițiile fiecărui raion, fiecărei comune sau 
chiar tarlale, în multe locuri începerea lu
crărilor este mereu tărăgănată. Unora li 
se pare chiar că mai poate fi amînata înce
perea însămînțărhor. ,Așa se tatîmp.ă de 
pildă în regiunea Bîrlaa, ale cărei condiții 
nu sînt mult deosebite de cele din regiunea 
Galați. Dar în timp ce în reg.unea Galați 
s.au. însămtațat 7o% din suprafețele prevă
zute în pian, în regiunea Bîrlad s-a în
sămânțat numai 7,3%. Asemenea fap
te nu sc po‘. explica decît prin existența unor 
lipsuri serioase în munca de conducere, or
ganizare și mobilizare a maselor în aceste 
acțiuni hotărîtoare pentru creșterea produc
ției agricole.

Pentru asigurarea succesului însămînță- 
rilor de toamnă, a executării arăturilor a- 
dînci, pentru ca recoltarea culturilor de po
rumb, cartofi, struguri, etc., să se facă la 
timp, este necesar ca organele de conducere 
regionale, raionale și comunale să desfă
șoare o muncă intensă și organizată atît in 
rîndul unităților din sectorul socialist cît și 
în mijlocul țăranilor muncitori cu gospo
dării individuale.

Prima sarcină de care trebuie să se țină 
seama în această perioadă este ca însămîn- 
țarea fiecărei culturi să se facă la timpul 
cel mai potrivit ei în regiunea, raionul sau 
comuna respectivă. însemnătatea 
nirii ei este pe deplin dovedită de expe
riența fruntașilor din agricultură. Insămin- 
țînd la timpul potrivit și aplicînd toate re
gulile agrotehnice, gospodăria de stat „Pa- 
vei Tcacenco" din regiunea Galați a recol
tat în 1955 2.800 kg. grîu și 3.000 kg. orz 
de toamnă în medie de pe un hectar, gos
podăria colectivă din comuna Coarneie Ca- 
prii, regiunea Iași a obținut 4.020 kg. 
grîu la nectar, țar țăranul muncitor Petre 
Spiru din comuna Baldovinești, raionul 
Brăila, însă-mînțînd griul în primele zile 
ale lunii octombrie 19o4 a recoltat 2.700 kg. 
la hectar, adică cu 1.000 kg. la hectar mai 
mult decît țăranii muncitori din aceeași co
mună, care au însămînțat grîul cu întîr- 
ziere.

In efectuarea însămînțărilor Ia timpul po
trivit, stabilit pentru fiecare reg.une și raion 
in parte, un rol hotăritor îl are folosirea 
completă a capacității de lucru a tractoare
lor și semănătorilor și a atelajelor. Meca
nizatorii noștri au cîștigat multă experi n- 
ță de lucru. Avem un număr mare de trac
toriști care stăpînesc bine tehn ca și reali
zează indici de productivitate ridicați. Exem
plul lor trebuie urmat de întreaga masj a 
tractoriștilor. Mai ales în această campanie 
trebuie folosite peste tot cuplajele de semă
nători, așa cum lucrează de pildă mecani
zatorii din S.M.T.-Hagieni, unde metoda cu
plajelor de semănători a devenit metoda ge
nerală de lucru la însămînțări, folosită de 
fiecare tractorist.

In fiecare S.M.T. trebuie să se creeze con
diții ca fiecare tractor să lucreze cu întrea
ga sa capacitate de lucru. Conducerile S.M.T. 
sînt deci datoare să organizeze cît mai bine 
munca brigăzilor, să întocmească asemenea 
itinerarii tractoarelor, îneît deplasările în 
gol să fie reduse la maximum. Organ zar. a 
lucrului în două schimburi, folosirea grafi
cului orar, precum și înlăturarea grabnică 
a defecțiunilor ivite pe teren, sin; princi
palele obiective ale muncii mecanizatorilor 
în această perioadă.

Dar nu numai mijloacele mecanice trebu e 
folosite acum cu întreaga lor capacita.e de 
lucru ci și atelajele. Organizarea diferite
lor transporturi cu atelajele trebuie deci să 
se facă în așa fel îneît ele să nu îmoiedice 
efectuarea la timp a muncilor, agricole.

O preocupare importantă pentru o:gane!e 
agricole. trebuie să fie de bună seamă cali
tatea lucrărilor ce se fac, a arăturilor pen
tru însămînțări, a semănatului. Aci au un 
rol deosebit de important tehnicienii și in
ginerii de la punctele agricole, care trebuie 
să fie mereu pe cîmp în mijlocul agriculto
rilor. Ei sînt datori să îndrume îndeaproape 
gospodăriile colective, întovărășirile agricole

----------------- — *
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îndepli-

și pe 
duale 
de fiecare plantă să fie respectate. Dînd ast
fel îndrumări competente, diferențiate de la 
caz la caz, ei pot ajuta celor de pe ogoaie 
să obțină roade bogate.

Sprijiniți de activul fruntașilor recoltelor 
bogate din comune și raioane ei trebuie să 
generalizeze experiența prețioasă a miilor 
de muncitori din gospodăriile de stat, co
lectiviști, întovărășiți șl țărani muncitori 
cu gospodării individuale, care printr-o a- 
grotehnică superioară au scos producții mari 
la hectar, să organizeze popularizarea aces
tei exneriențe, să învețe masele largi cum 
sg aplice în producție cuceririle științei și 
practicii înaintate.

O problemă importantă în această perioa
dă este aceea a semințelor. Cei mai de sea
mă cercetători din țară au lucrat ani de 
zile la raionarea soiurilor de grîu. Au fost 
stabilite cele mai potrivite soiuri pentru dife
ritele zone de cultură. In gospodăriile de 
stat s-au înmulțit. cantități mari de semințe 
care au fost predate bazelor de recepție pen
tru schimb. Stat însă unele regiuni ca Iași, 
Bacău, Suceava -unde nu s-a inițiat nic' o 
acțiune pe linia- organizării schimbului de se
mințe. Această situație trebuie îndreptată. O 
asemenea problemă importantă nu este per
mis să scape din vederea organelor agri
cole, care cunosc rolul seminței în spor.rea 
producției. Trebuie să dăm putința colecti-- 
viștilor, întovărășirilor, țăranilor muncitori 
cu gospodării individuale să folosească în a- 
ceastă toamnă semințe recunoscute, curate 
și tratate împotriva mălurei. In același timp 
ei trebuie îndrumați să curețe bine sămînța 
proprie și să o trateze pentru a asigura spo
ruri cît mai mari de recoltă.

Dacă acestea stat principalele probleme 
legate de pregătirea recoltei anuilui viitor, 
nu trebuie să se uite însă că mai stat încă 
de recoltat însemnate suprafețe ocupate de 
culturi de toamnă.

Condițiile din acest an au determinat în- 
tîrzierea coacerii porumbului, bumbacului, 
sfeclei de zahăr. Aceasta nu înseamnă însă 
neglijarea lucrărilor de recoltare. Pe măsu
ră ce culturile ajung la maturitate, organele 
agricole sînt datoare să asigure recoltarea 
lor cît mai grabnică pentru ca pierderile să 
fie cît mai mici. Grăbirea recoltării este ce
rută totodată și de faptul că mare parte din 
terenuri trebuie eliberate pentru a fi însămân
țate încă în toamna acestui an. Acest lucru 
trebuie privit cu atenție mai cu seamă în 
regiunile unde aceste lucrări au rămas mult 
în urmă.

Succesul campaniei agricole din această 
toamnă depinde de felul in care întreaga ță
rănime muncitoare va fi convinsă de necesi
tatea îndeplinirii la timp a tuturor lucrărilor, 
de felul în care ea va fi antrenată să res
pecte regulile agrotehnice

In această direcție trebuie larg folosită 
experiența unor conduceri raionale ca cea 
din ra.onul Cărei, regiunea Baia Mare, care 
în campaniile trecute, prin organizarea de 
întreceri și grupe de înlr-ajutorare, prin fo
losirea deputaților, a reușit să mqbilzeze 
țărănimea muncitoare la efectuarea în bune 
condițiuni a lucrărilor agricole.

Comitetele executive din acest raion, de
putății, au dus o puternică activitate în ca
drul circumscripțiilor electorale, care au de
venit astfel veriga principală a muncii, atît 
în ceea ce privește îndrumarea agrotehnică 
cît și în ceea ce privește antrenarea țărani
lor muncitori la efectuarea la timp a lucră
rilor agricole. Ținînd seama de rezultatele 
bune dobîndite de numeroase circumscripții 
electorale, se impune ca experiența lor să 
capete o cît mai largă răspândire. Comitetele 
executive ale sfaturilor populare sînt astfel 
datoare să antreneze în muncă pe toți depu
tății pentru ca în felul acesta fiecare cir
cumscripție electorală să lupte pentru a de
veni fruntașă în executarea la timp și în
tr-o perioadă cît mai scurtă a nume-oaselor 
lucrări agricole din toamna aceasta.

Totul depinde acum de modul în care or
ganele de conducere a lucrărilor agricole din 
fiecare regiune, raion sau comună vor or
ganiza desfășurarea mai departe în bune 
condițiuni a lucrărilor începute, de felul în 
care vor ști să îmbine, în raport cu condi
țiile specifice locului, executarea lucrărilor 
de însămînțări, paralel cu cele de recoltare 
și arături pentru 
întîrzie, ci toate 
potrivit și să fie

★

T R O L U L U I (!!!)

. 0>.

i
iO --- „ -- , _ ,
• din Vatra-Dornei, liniștea este tulburată J 
o din cînd în cînd doar de foșnetul filelor. * 
' Intr-un colț, Dumitru Țarcă, țăran mun- • 

citor din Șaru Dornei și Alexandru Co- ’ 
stea, din Negrișoara, citesc cărți agro- * 
tehnice. Muncitorului Gheorghe Iugo de • 
la uzinele „23 August", bibliotecara îi în- ? 
tinde o carte tehnică. Este cea de-a 64-a • 
carte pe care o ia în anul acesta. Gospo- • 
dina Cristea Rozalia cere cu insistență * 
să fie servită repede dar... cu o carte fru- * 
moașă... Obișnuiește să citească vecinelor • 
ei fragmente din cărțile pe care le ia, • 
să le povestească despre cele citite. „Am *

La biblioteca raională

e

« 

o

9

.«..O „PRINȚESA MARY“
In sala de .lectură a bibliotecii raionale

P • .
« făgăduit vecinelor mele că astăzi aduc * 
j o carte frumoasă", explică ea biblioteca- ’ 

rei.
In sala de lectură a copiilor e mai mul- ? 

tă animație. Elena Grigoraș este cea mai ’ 
tinără cititoare a bibliotecii. Nu are de- : 
cit 6 ani și, lucru care pare de neconce- : 
put, a citit pină acum peste 60 de cărți. * 
Acum ea discută despre cărțile citite cu 
alte două fetițe nu cu mult mai mari: 
Gabi Peritz de 7 ani și Geta Tănase de 
8 ani.

Înzestrată cu aproape 13.000 de voltt- w 
me, biblioteca raională este vizitată zii- J

:

1
i
1o
VII O i• , - ........ — r w

i nic de zeci și zeci de cititori mici și mari.
i pentru, care cartea a devenit prieten drag ’ 
i și nedespărțit. Cererile cititorilor sini • 
- satisfăcute cu atenție și grijă de biblio- • 

tecarele Rodica Bistriceanu și Ana Ma- j 
roșanu, care muncesc cu dragoste pentru ; 
bunul mers al bibliotecii. i

MIRCEA CRĂCIUN j 
corespondent voluntar :

Locuințe pentru muncitori ?

o

?O

Aproape nu este zi în care salartații de * 
la I.A.R.T. Cimpulung care-și ridică lo- * 
cuințe individuale, să nu treacă pe la * 
șantierul de construcții. De fiecare dată * 
ei constată cu bucurie că lucrările ina- * 
intează cu repeziciune. In curlnd 10 sa- ? 
lariați, care au primit credite pe termen î 
lung din partea statului șl sprijin din * 
partea întreprinderii,, se vor muta împre- : 
ună cu familiile lor în locuințe frumoase : 

............ - ‘ - - . ,J- =• rr șoferii. Iulian Tătaru, Dumitru Fedor- ■
* cluc, Teofil Vlad și Leon Ovac, ca și alți 
: salariați, ziua cînd vor păși pentru prima 
‘ oară pragul noilor lor locuințe!

A. IGNATE'SCU 
corespondent voluntar

Lucrări de înfrumusețare

* și confortabile. Cu cită nerăbdare așteap-

:

Acțiunile inițiate de sfatul popular o- •.
; rășenesc Rădăuți, ca răspuns la chema- : 
j rea sfatului popular orășenesc Stalin, fac : 
• ca orașul să capete' o înfățișare mai plă- * 
; cută. Lucrări importante s-au executat în • 
j deosebi pentru repararea străzilor și po- • 

durilor, a căror stare dădea un aspect • 
urît orașului. Pentru refacerea străzii *

o

• Ștefan cel Mare s-au executat 1500 m.p.
O

î

O

o
o

o
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o
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ca nici una din ele să nu 
să fie-împlinite la timpul 
bine făcute.
★ ~

pavaj, iar în Piața Republicii s-au repa
rat peste 500 m.p. trotuar. Străzile Karl 
Marx, Filimon Sîrbu, Malinovski, Vasile 
Bumbac și I. V. Stalin au fost prunduițe; 
s-au făcut rigolele de scurgere din cen
trul orașului. Pe străzile Pitei,‘ Norocului 

de 
de

n

o

8

și altele s-au construit 13 poduri 
beton iar un număr de 11 poduri 
lemn stricate din cauza ploilor au fost 
reparate.

Lucrări de amenajare s-au întreprins • 
și la cele patru parcuri existente în o- ’ 
ras. împrejmuirea lor cu garduri și 
stîlpi de beton, plantarea unui număr 
de puisți de arbori, aranjarea aleilor și 
a rondurilor de flori sînt doar cîteva din 
aceste lucrări.

OCTAVIAN CRAMARCIUC 
corespondent voluntar
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CIUDATA GEOGRAFIE A PETROLULUI

au

iul bogatului zacărmnt petro- 
Aproape de București, omul a 

una din sticlele acelea

multe prezi- 
s ta tem mai

am 
cît și 

din 
ser- 

locuri

I

unde înainte nici nu se bănuia existența 
petrolului, în anii puterii populare s-au tri
mis astfel de mesaje.

Rombul a fost spart. Laturile lui 
fost lărgite, strîmbate și frânte. Harta geo
grafică a petrolului romînesc de astăzi, nu 
mai poate fi exprimată într-o formă geome
trică. In felul cum sînt depășite hotarele 
vechii lumi petrolifere e ceva măreț, 
epopee. Mai înjîi ca niște cercetași ai 
dînourilor poposesc mașinile geologilor 
complicatele instalații seismografice și 
carotaj. Apoi singuratice, ca niște soli 
viitoarelor schele, se înalță turlele sondelor 
de explorare. Ceva ca un fior nou, 
cunoscut locurilor, străbate lumea 
preajma acestor puncte răzlețe. Sondele aduc 
după sie electrificarea satelor, înlocuirea 
lemnului de foc cu gazele și, ceea ce e mai 
important, suflul unei vieți noi, 
mice, mai pline de lumină.

Prima evadare de sub rombul 
s-a făcut pe calea de munte spre 
taite de scaun a Tîrgoviștei. De 
valea aceasta se întuma domnitorul de 
vînătoare de prin codrii Pîscovului ori dim 
spre gurile Pietrcșiței. Și de era iubit de 
popor, îi ieșea norodul în cale și așternea 
peste pietrele drumului scoarțe înflorate și 
covoare țesute cu măiestrie- Pășeau min
ări caii domnești, treceau apa Ialomiței 
peste podul de fag cu împletituri încrustate 
în bî-ne și cînd cornul domnesc răsuna în 
poarta cetății, se lăsa puntea peste șanțul 
adînc din jurul zidurilor și răspundea clopo
tul din turnul Chindiei.

S-a prefăcut în colb podul de peste Ialo
mița, șanțul din jurul cetății a dispărut sub 
asfaltul unei străzi, iar din ziduri n-au mai 
rămas decît pietrele temeliei. S-a năruit și 
vechea biserică din cetate, iar din sălile 
domnești, din iatacele duducelor și din 
cămările clucerilor n-au mai ajuns pînă la 
noi decît niște ziduri roase de vreme. Doar 
turnul Chindiei stă semeț tn mijlocul ruine
lor, ca un oștean la datorie, pus de veghe 
peste veacuri. Din vîrful acestui turn, noul 
peisaj petrolifer poate fi urmărit pînă la ca-

de 
a- 
ou 
de 
ai

ne
din

mai dina-

prahovean, 
vechea ce- 
muiit prin 

la

pătul zării. Sondele coboară din dealurile îm
pădurite ale Gurii Ocniței, străbat în toa
tă lungimea ei Răzvazi'i, se string în pîlcuri 
ca o uriașă tabără ostășească pe platoul de 
la marginea Tîrgoviștei și continuă să urce 
pe Ialomița spre Dragomirești.

Dar epopeea petrolului nu s-a oprit aici. 
De dincolo de Tîrgoviște, din codrul Suței, 
cu cîțiva ani în urmă, 
simplă servietă a fost dus Capitalei mesajul 
acela pe care nu de mult, un om îl ducea 
din Oltenia. In codrul bătrîn s-a născut 
o puternică schelă petroliferă. Aici bri
gadierii Ion Popa, Timoftei Prunache 
și Gheorghe Enescu au aplicat pentru pri
ma oară în țară la noi, metoda sovietică 
a forajului rapid.

Și epopeea petrolului continuă. Pe de o 
parte ea îmbrățișează lanțul sudic sub
carpatic, 
nordul țării 
vei.

D'ncolo de 
trag țițeiul 
Valea Caselor 
acestei epopei 
apusul țării în toată lungimea 
carpatic. Harta geografică a petrolului romî
nesc e o hartă neobișnuită. Ea se schimbă pe 
zi ce trece, mutîndu-și hotarele tot mai a- 
dînc 
țării.

poate tot într-o

îmbrățișează lanțul sudic 
iar pe de altă parte se ridică spre 

străbătînid pămîntul Moldo-

Suta Seacă, sute de sonde 
dim pămîmtul 
și Leordeni. Mai 
se împrăștie în

Cobiei, din 
departe, solii 
răsăritul și 
lanțului sub-

îr. pămînt și tot maj larg în cuprinsul

★
distrugeți bordeiele Buștenarilor 1 Cî- 

din bordeiele acestea, o hegnă, un puț
Nu 

teva 
săpat cu tîrnăcopul și o sondă „modernă" de 
pe Grîușor, trebuie să rămînă măcar ca piese 
de muzeu. Mai ales bordeiele în care au 
trăit oamenii ur.eia dintre primele și poate 
dintre cele mai bogate schele romî- 
nești 1

De pe Grîușor drumul 
ori urcînd în serpentină, 
albe îmbrățișează pe o 
case și sonde, pentru ca
în sus îmbrățișînd din partea opusă alte ca
se și sonde. Intre dealurile forfecate de rî-

se vede coborînd 
Parcă niște bra c 
parte un grop de 
apoi să apară mai

pe și crăpături, pare 
că pămîntul s-a rupt 
și s-a lăsat afund. 
Numai cu 30 de ani în 
urmă, aici au fost mii 
de puțuri și sonde și 
tot atîtea mii de bor
deie. Aici s-au încins 

s-au desfășurat crunte 
în stînga dealul des-

cumplite pasiuni și 
războaie. A rămas 
pădurii al Boșilceștilor, iar la dreapta și 
în fund prăpăstiosul Runcu și pîrjolita Ico
nița. Sonde noi, înalte și zvelte repopulează 
dealurile cîndva zguduite amarnic de cele 
mai mari erupții. Jos, în căldarea Buștenari
lor, acolo unde goana după petrol s-a 
lănțuit cu o neasemuită 
rămas hărțwt ca 
Vechile
uneori meșterite din cîțiva zeci de pari, fac 
tabloul și mai sumbru. In vecinătatea 
s-au păstrat cîteva bordeie: niște 
hâde, numai table vechi și 
lăturoaie, confundîndu-se cu pereții maluri
lor la adăpostul cărora au fost înjghebate. 
O ușă scundă, fără clanță, 
soioase de mărimea unor cărți poștale. înă
untru. miros greu de păcură încinsă, de 
mucegai și sudoare- Aici au trăit oameni. 
Oameni care veneau la sonde de peste văj și 
dealuri. Departe de locurile lor de baștină 
în mijlocul schelei, între erupții și incendii. 
Cîteva din aceste bordeie trebuie să rămâ
nă peste ani. Nu va fi de ajuns dacă au 
fost sau vor fi numai consemnate de litera
tură. Ele trebuie să rămînă ca o oglindă a 
trecutului. ca puncte de reper pe harta 
geografică a petrolului romînesc.

In contrast ou schelele noi ale țării, Buș- 
tenarii apar ca o stranie solie a feuda
lismului. In contrast cu noile blocuri de 
locuințe pentru petroliști, bordeiele Buștena
rilor apar ca o înspăimântătoare fantomă 
a unor vremi preistorice.

Orășelele muncitorești strălucesc de al
beața caselor noi, ridicate pentru petroliștii 
din bazinul Pitești. In Lucăceștii și pe 
Valea Tazlăului au apărut adevărate orașe 
no', cu străzi, ou sute de blocuri modeme; 
prevăzute cu tot ce poate face viața omului 
mai comodă și mai frumoasă.

Diferențiate doar de cîțiva ani de bordeie
le Buștenarilor, aceste orășele apărute pe 
noua hartă geografică a petrolului romî
nesc, despart două epoci diferite

IOAN GRIGORESCU

dez- 
urgie, pămîntul a 

în urma unui cataclism, 
sonde, negre, scheletice și șo'dil,

lor 
ieșituri 

scurtături de

două ferestre

Proza Iul Lermontov a fost la noi destul 
de puțin cunoscută, deși acastai a dăruit 
literaturii ruse, pe lîngă minunatele sale 
creații poetice, un personaj profund tipic 
per.tru epoca sa — Peciorin — tn> romanul 
„Un erou al timpului nostru".

Nu dorința de a ironiza de dragul iro
niei l-a minat pe Lermontov să-l prezinte 
pe Peciorin drept un erou al timpului său 
ci clarviziunea cu care a privit și a înțeles 
vremurile în care a trăit. Fără ca prin 
aceasta să-i confundăm, în Peciorin recu
noaștem uneori pe Lermontov însuși. Nu nu
mai pentru că Peciorin devine eroul unor 
întîmplări, în care același rol l-a jucat cînd.

cinematografiai, .romanul Ini Lermontov _ c» 
pătă pe ecran mai multă amploare, spațiu șl 
adîncimi. Annenski a scris și scenariul fii. 
mului. Ca regizor el continuă tendința pa 
care o manifestă în scenariu de a pătrun
de cît mai adînc în însăși esența epocii, 
prin aprofundarea caracterelor eroilor lui 
Lermontov, atît de puternic și plastic zugră
vite de scriitor. De aci și atenția deosebită 
pe care o acordă regizorul reliefării trăsă
turilor sufletești și morale dominante ale 
personajelor și grija pentru autenticitatea at. 
mosfe-ei în care aceste personaje evoluiază.

Filmul nu înfățișează pur șl simplu e- 
poca în care se desfășoară acțiunea romanu-

Scenă din film
va Lermontov, dar și .pentru că el se face 
de multe ori crainicul celor mai adânci și 
intime gânduri ale poetului.

Peciorin se desparte însă de creatorul șău, 
trăind o viață proprie și în care se oglin
dește societatea vremii. însuși caracterul lui 
Peciorin nu este decît produsul unei epoci, 
în a cărei atmosferă plutește miazma grea a 
descompunerii feudalității. Deși provenit din 
mediul moșieresc, cu inteligența lui vie 
el își dă seama mai bine decît alții de pu
treziciunea aristocrației și începe s-o urască. 
Burghezia încă nu se impusese ca clasă și 
Peciorin o disprețuiește. Intre aceste două 
forțe sociale, una în declin și cealaltă în 
germene, eroul tai Lermontov era un ră
tăcit care s_a născut sau prea de vreme, 
sau prea tîrziu.

Peciorin era gata să iubească toată lu
mea dar a început s-o urască pentru că ni
meni nu l-a înțeles. Cele mai bune senti
mente și le-a ascuns în fundul inimii sale 
de teama batjocurii și acolo au murit. Spu
nea adevărul, dar nimeni nu-1 credea. Astfel, 
Peciorin, după cum o mărturisește, a ajuns 
un infirm moral. Devenise crud fără ne
voie, sceptic împotriva voinței tai, fatalist 
deși avuse cîndva încredere în forțele sale, 
cinic și indiferent pentru a-și masca dis
perarea.

Chipul acestui om care a preocupat pe 
mulți oameni de cultură și critici, apare a- 
cum pe ecran intr-o nouă producție a Stu
dioului Maxim Gorki din Moscova, însă 
nu pentru prima oară. Chiar capitolul care 
constituie subiectul filmului ,,Prințesa Mary“ 
a mai văzut odată lumina ecranului ta 1920, 
în regia tai B. Barski, dar filmul mut nu 
putea oferi posibilitățile uriașe de care se 
folosește astăzi cinematografia pentru trans
punerea cît mai completă a unei opere li
terare.

In regia lui I. Annenski și ta general da
torită dezvoltării mijloacelor de care dispune

lui ci o redă în cea mai mare parte văzută 
cu ochii autorului, adoptînd față de ea punc
tul lui de vedere. Lucrul acesta face ca pî
nă la spectator, să ajungă odată cu crîm- 
peiul de viață de la începutul secolului trecut 
și atitudinea scriitorului față de problemele 
timpului său.

La aceasta contribuie desigur și fap
tul că operatorul M. Kirilov își pune măies
tria în serviciul dezvăluirii conținutului de 
idei al filmului, fie că e vorba de tratarea 
picturală a fermecătorului și sălbaticului 
peisaj caucazian, fie că trebuie să surprin
dă cele mai neînsemnate exteriorizări ale 
sentimentelor și frămîntărilor eroilor filmu
lui.

In rolul tai Peciorin apare de astădată 
actorul A. Verbițki, trăind cu intensitate 
drama eroului său, apăsat de zădărnicia unei 
vieți fără țintă, devenit cinic pentru a nu 
fi strivit de ea.

Korina Sanova, care a terminat ar.ul tre
cut școala medie, face un strălucit debut în 
cinematografie, întruchi>ptad-o pe prințesa 
Mary. Interpreta dă dovadă de o profundă 
înțelegere a eroinei sale, urmărind cu con
secvență * evoluția prințesei, a cărei ambi
ție și mîr.drie Peciorin le fringe prin com
portarea . sa contradictoție și ciudată.

Reușite sînt de asemenea creațiile lui L. 
Gubanov în rolul tai Grușnițki, a Iul M. As- 
tangov în rolul medicului Verner, a Tatianei 
Pitețkaiai ta rotai Vere! și a Klaudiei Elan- 
skaia în rotai prințesei Ligovskaia, mama 
Mary-ei.

Filmul „Prințesa Mary" care rulează a- 
cum în cadrul Festivalului filmului sovietic, 
constituie un bun prilej de cunoaștere a ope
rei lui Lermontov și a epocii în care a trăit. 
El constituie în același timp un admirabil 
film artistic, care se va bucura fără îndoială 
de succes.

EUGEN VLADIMIR

$ T. IOSIF

80 de an!
de 9a nașterea poetului

In marea bătălie 
desfășurată la sfîrșitul 
veacului trecut și 
la începutul acestuia, 
pentru o literatură ro- 
mînească, Șt. O Iosif,
sensibilul cîntăreț ai naturii patriei, a dure
rilor și bucuriilor poporului, își are locul 
său pe care, în ciuda criticii burgheze care-1 
considera „un poet minor", masele de citi
tori i l-au păstrat cu dragoste și admirație 
pînă astăzi.

Născut în 1875, la Brașov, în familia unui 
profesor sărac cu nouă copii, Șt. O. Iosif 
a dus o viață care nu se deosebește prea 
mult de viața mizeră a marilor scriitori și 
poeți contemporani lui. Veșnic în căutarea 
unei bucăți de pîine, lovit și batjocorit de 
mai marii vremii, Șt. O. Iosif aVea să-și ex
prime nu odată desgustul pentru societatea 
în mijlocul căreia trăia. „Ce putred e me
diul ta care trebuie să mă mișc! spune el 
într-o scrisoare. Ce decăzuți sînt oamenii a- 
ceștia 1 Nimic nu găsesc în ei nobil și bun!" 
Ca poet, Iosif s-ai dezvoltat sub influența 
luptei ascuțite ce se ducea în țară, între rea
lism și antireailism, a crescut sub îndru
marea atentă a doi mari scriitori, . Caragiale 
și Vlahuță.

Lipsit de o concepție științifică asupra 
vieții și societății, Șt. O. Iosif a su
ferit unele influențe ale curentului semă- 
nătorist. Cu toate acestea, marea dragoste 
pentru popor a poetului, înțelegerea 
dâncă a creației populare, l-au
pe Șt. O. Iosif să depășească
nătonismuil și să -- •-----
de aur a istoriei
poet realist, ca înflăcărat cîntăreț a] du
rerilor și bucuriilor poporului său. In acest 
sens este grăitor pentru întreaga atitudine 
a poetului, sonetul adresat tinerilor poeți. 
Chemare către tinerii poeți, îndemn pentru 
apropierea de durerile poporului, sonetul a- 
cesta este în același timp profesiunea de cre
dință a lui Șt. O. Iosif, jurământul său în 
fața poporului :

Copii răzleți ai mindrei noastre nații! 
De mai trăiește-n voi simțire vie, 
Meniți atunci și vă cunoașteți frații I

Sădiți în inimi vechea bărbăție, 
Avînturi mari, eterne aspirații... 
Și numele pe veci sfințit vă fie!

Despre strânsa legătură dintre poet și ma
sele populare, vorbesc între altele și poe
ziile „Doi prieteni", „Goana", „Paparudele" 
și ,„Artiști", in care Șt O. Iosif fax» ua

se înscrie ta 
literaturii romîne

a-
ajutat 
semă- 
cantea 

ca

aspru rechizitoriu re
gimului burghezo-mo- 
șieresc, care condamnă 
copiii oamenilor sim
pli la o copilărie mi
zeră, în cursul căreia

sînt nevoiți să-și cîștige pîinea amară prin 
fel și fel de mijloace umilitoare.

Pasionat iubitor al creației populare, al 
tradițiilor de luptă ale poporului, Șt. O. Io
sif nu prelucrează numai baladele populare 
de tipul „Novăceștii", „Gruia", „Pintea". ci 
creează emoționantele sale poezii despre 
haiduci, întruchiparea dorinței de ...........
a poporului. Legând tot timpul 
luptei poporului pentru un 
bun de imaginea naturii pe care _____
poporului, poetul o iubește, Șt. O. Iosif cre
ează în cîntecele sale haiducești imaginea 
des folosită și în folclorul nostru a legăturii 
strînse care există între haiduci, reprezen- 
tanti ai poporului și natura patriei, care a- 
pără și ocrotește pe cei buni, care-i plînge 
cînd cad în luptă.

Dar, din tufiș, trei focuri vrăjmașe se 
descarcă, — 

Un răcnet moare-n pieptul rănitului
erou!

El vrea să se ridice și cade-n brlnci
din nou, 

Din somn tresare codrul, rănit și dinsul 
parcă, 

Și urlă de durere cu repetat ecou...
Cunoscător al limbii poporului, deosebit 

de sensibil la formele cîntecelor populare, 
exigent la maximum cu propria sa operă, 
Șt. O. Iosif scrie într-o limbă accesi
bilă, vie, sugestivă, aducînd în felul acesta 
contribuția sa de necontestat în opera de 
democratizare și îmbogățire a limbii lite
rare începută de Eminescu, Caragiale și 
Coșbuc. De altfel pe aceeași linie a Îmbo
gățirii limbii trebuie amintit că Șt. O. Iosif 
este unul dintre primii și marii traducători 
romîni din literatura universală. El a tra
dus din opprele lui Petbfi, Goethe, Shelley, 
Schiller și alții ca și din creația populară 
străină.

La 80 de ani de la nașterea Iui 5t. O. 
Iosif, care, cu toată moartea 6a timpurie, a 
dat literaturii romîne o luminoasă și valo
roasă operă, cititorii „Doinei" și ai cîntece
lor haiducești, aceia care l-au cunoscut pen
tru prima oară pe Petofi și Schiller, pe Sha
kespeare și Shelley prin intermediul poeiu- 
lui romîn, așteaptă cu legitimă îndreptățire, 
o n?uă ediție reconsiderată a operelor poe
tului, ediție care să cuprindă locul de cinste 
pe care Șt. O Iosif îl deține în istoria lite
raturii noastre.

mariana pirvulescu

libertate 
imaginea 

trai mai 
■ aidoma

în cîntecele sale haiducești imaginea 
linci.fa ei în 1 _ t__ xa___

ștrînse care există între haiduci, reprezen- 

pără și ocrotește pe cei buni, care-i plînge
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Ședința Consiliului de
La sediul Societății pentru Răspîndirea 

Științei și Culturii a avut loc luni dimi
neață o ședință a Consiliului de conducere 
S.R.S.C.

Ședința a fost deschisă de acad. Traian 
Săvutescu, președintele Consiliului de con
ducere S.R.S.C.

Tov. Eduard Mezincesou, vicepreședinte al 
Consiliului de conducere S.R.S.C., a prezen
tat darea de seamă asupra activității 
S.R.S.C. în perioada 1 ianuarie — 1 septem
brie 1955 și planul de activitate al societății 
în perioada 1 octombrie 1955 — 1 iunie 
1956.

La discuțiile pe marginea dării de seamă 
și a planului de activitate au luat cuvîntul 
tovarășii : prof. univ. L. Banyai, prof. univ. 
M. Filipescu, acad. N. Gh. Lupu, acad. Ma
rius Nasta, acad. Raluca Ripan, L. Răutu, 
prof. univ. N. Sălăgeanu, memoru corespon
dent al Academiei R.P.R., și alții.

Consiliul de conducere a aprobat planul 
de activitate al societății pe perioada 1 
octombrie 1955 — 1 iunie 1956, stabilind că 
aotivitatea Societății pentru Răspîndirea 
Științei și Culturii va fi concentrată în a- 
ceastă perioadă în direcția traducerii în 
viață a Hotărîrii C.C. al P.M.R. cu privire 
la îmbunătățirea propagandei prin conferințe 
și la activitatea S.R.S.C.

Consiliul a fost completat cu noi membri : 
acad. Bădărău Eugen, -prof. univ. Bolc-ga 
Valeriu, scriitorul Botez Demostene, general 
locotenent în rezervă Dămăceanu Dumitru, 
juristul Ghelmegeanu Mihail, prof. univ.

conducere S.R.S,Q
Gheorghiu Traian, membru corespondent al 
Academiei R.P.R., acad. Hulubei Horia, acad. 
Luipu Gh. N., Miha-lache Dumitru, acad. 
Nasta Marius, prof. univ. Nicuiță Constantin, 
prof. univ. Peterfi Ștefan, membru corespon
dent al Academiei R.P.R., prof. univ. Preda 
Victor, acad. Procopiu Șt., acad. Miklossy 
Cornel, prof, univ Sanielevici Alex., membru 
corespondent al Academiei R.P.R., prof. univ. 
Simionescu Cristofor, membru corespondent 
al Academiei R.P.R., prof. univ. Soru Euge
nia, membru corespondent a:l Academiei 
R.P.R., prof. univ. Ștefan Gheorghe, mem
bru corespondent al Academiei R.P.R., prof, 
univ. Ștefănescu Sabba, membru corespon
dent al Academiei R.P.R.

Consiliul de conducere al S.R.S.C. a reor
ganizat biroul său. Acesta va fi format din : 
acad. Săvulescu Traian, președintele Acade
miei R.P.R., președinte, Dincuiescu Constan
tin., rectorul Institutului Poți-tehnic din 
București, prof. univ. Ghelmegeanu Mihail, 
jurist, Maier Ion, prorector al Institutului 
agronomic „N. Bălces-cu" din București și 
Mezincescu Eduard, vicepreședinți, Mihala- 
che D. (secretar), iar ca membri : Botez 
Demostene, scriitor, Buican Al., acad. Mîrza 
V., președintele Crucii Roșii a R.P.R., 
acad. Nasta Marius, președintele So
cietății Științelor Medicale din R.P.R., 
Roman Valter, directorul Editurii de sta-t 
pen-t-ru literatură politică, Ștefan Gheorghe, 
membru corespondent al Academiei R-P-R-; 
decanul facultății de istorie a Universității 
„C. I. Parhcn", pro-f. univ. Ștefănescu Sabba, 
membru corespondent al Academiei R.P.R.

O nouă scădere bruscă
a cursului acțiunilor la bursa din New York

NEW YORK 11 (Agerpres). — Luni s-a
produs la bursa de acjiuni din New York septi 
o nouă scădere bruscă a cursurilor acțiunilor, mini
a treia în ultimele două săptămîni. In medie 
scăderile înregistrate au fost de 4.60 puncte 
fată de 3.80 puncte în urmă cu o săptămînă

și 11.40 puncte — cea mai mare scădere din 
_rlembrie 1946 — în urmă cu două săptă

mîni. Pierderile suferite sînt de 2.50-10 do
lari de acțiune. In total pierderile acțiuni
lor înregistrate luni la bursa din New York 
sint evaluate la circa 5.000.000.000 dolari.

Cuvîntarea rostită de Maurice Thorez 
la deschiderea școlii centrale de partid

Seuîde știU exteYtve
PRIZONIERI GERMANI 

CONDAMNAȚI PENTRU CRIME 
U.R.S.S. S-AU REÎNTORS 

IN PATRIE

IN

INFOR
Marți la amiază, Mitropolitul Grigore 

al Leningradului. Paladie, episcop al 
Voli-niei și C. Neceaev, docent aii Acade
miei Teologice din Moscova, memorl ai de
legației Patriarhiei Bisericii ordodoxe ruse, 
care participă la sărbătorirea aniversării a 70 
de ani de la proclamarea autocefaliei Biseri
cii ortodoxe romîne. au fost primiți de acad, 
prof. P, Constantinescu-Iași, ministrul Cul
telor.

★
Duminică seara a avut loc la Casa Ziariș

tilor din București un concert de muzică vo
cală și instrumentală cu concursul cîntăreți- 
lor Mircaa Buciu, Mihail Știrbei, artiști eme
riti ai R.P.R., laureati ai Premiului de Stat, 
Puica Alexandrescu, laureată a Premiului de 
Stat, Iudith Lazarovici. solistă a Teatrului 
de Operă și Balet și a violoncelistului Radu 
Aldu'escu, artist emerit al R.P.R., laureat al

MÂȚII
Premiului, de Stat. La pian a acompaniat 
prof. Alex. Roșianu.

Au participat numeroși ziariști romî-ni și 
străini, precum și reprezentanți ai unor am
basade acreditate la București.

Concertul s-a bucurat de succes.
★

La tragerea la sorti a libretelor de eco- 
nomii cu cîștiguri oare a avut loc la 9 oc
tombrie în orașul Craiova, pentru întreaga 
țară, au ieșit oîști-gătoare libretele cu urmă
toarele terminații: nr. 870 cu 250 la sută, 
nr. 966 cu 200 la sută, iar numerele 030, 
182, 207, 335, 769, 418, 612 și 514 cu 100 la 
sută.

Cîștigurile se calculează față de soldul 
mediu trimestrial.

Posesorii libretelor cu terminațiile de mai 
sus sî-nt invitați a trece pe la unitățile emi
tente sp-re a li se înscrie cîștigurile în 
librete.

o ---------- ------------

PARIS 11 (Agerpres) — TASS transmite: 
La 10 octombrie 
școlii centrale de 
■munist Francez.
Thorez, secretarul 
ros-tit o ouvîntare.

Caracterizînd actuala situație internațio
nală, Thorez a arătat că în timp ce lagărul 
capitalist este sfîșiat de contradicții interne, 
trăinicia și puterea lagărului socialismului 
cresc neîncetat. Cine, a spus Thorez, a-r -pu
tea nesocoti învățămintele mărețe și eveni
mentele grandioase care sînt un rezultat al 
dezvoltării celor două sisteme? După exem
plul Uniunii Sovietice, unde socialismul e 
fost deja construit și unde s-a trecut la con
struirea comunismului, cauza construirii so
cialismului învinge pe un teritoriu ce se în
tinde de la E'.ba pînă la Marea Chinei de 
est. In întreaga 1-ume, viața confirmă juste
țea învățăturii marxisi-lenihfete.

In continuare, Maurice Thorez s-a ocupat 
de situația politică din Franța. El a arătat 
că după eliberarea țării Partidul Comunist 
împreună cu alte partide și organizații a 
propus constituirea U-niunii Franceze, por
nind de la ideea că în cadrul acestei uniuni, 
relațiile dintre poporul francez și popoarele 
din teritoriile de -peste mări air putea fi con
struite pe baze noi.

„De atunci, a spus Maurice Thorez, repre
zentanții burgheziei din Franța capitalistă au 
făcut totu-l pentru a spulbera- aceste spe
ranțe. De pildă, în timp ce Republica Demo-

a avut loc de schi de rea 
partid a Partidului Co- 
Cu acest prilej, Maurice 
general al partidului, a

să-șierată Vietnam declaira că este hotărîtă să-și 
ocupe locul în Uniunea Franceză, colonialiș
tii au recurs la toate manevrele și au în
ceput un îngrozitor război pentru a încerca 
să restabilească în Vietnam sistemul odios 
condamnat de istorie.

Se pune întrebarea -r- se intenționeaiză 
oare să se repete în Africa de Nord politica 
de război dusă în Indochina?

Pentru Maroc, Algeria și Tunisia, a spus 
Maurice Thorez, singurul mijloc de a regle
menta problemele ridicate de istorie, îl con
stituie tratativele cu reprezentanții cu auto
ritate aii popoarelor acestor țări. Acesta este 
singurul mijloc de a uni în cadrul Uniunii 
Franceze . popoarele înrobite de imperialis
mul francez și care în prezent, cu sprijinul 
muncitorilor și celorlalți democrați din 
Franța,, cer să li se aicorde libertate și inde
pendență națională. Este limpede pentru fie
care că dreptul de ai ieși din Uniune nu în
seamnă obligația de a se retrage din ea. 
Toate popoarele Uniunii Franceze, inclusiv 
poporul algerian, trebuie să fie stăpîn pe 
soarta- lor.

Aceasta este o poziție de neclintit a parti
dului nostru, care oonsideră că adevăratul 
patriotism este indisolubil legat de interna
ționalismul proletar".

Im încheiere, Maurice Thorez a subliniat 
marea însemnătate ai luptei comuniștilor 
francezi pentru crearea unui front unic al 
clasei muncitoare.

BERLIN 11 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : La 8 octombrie a sosit la Frankfurt 
pe Oder primul mare transport de prizonieri 
germani care își ispășeau pedeapsa pentru 
crimele lor în Uniunea Sovietică și care au 
fost puși în libertate în urma hotărîrii So
vietului Suprem al U.R.S.S.

Fostul general von Seydlitz, care a sosit 
în Germania occidentală cu primul transport 
la 6 octombrie, a declarat că relațiile prie
tenești dintre Republica Federală Germană 
si Uniunea Sovietică pot asigura pacea în 
lume. El a declarat că sprijină consolidarea 
relațiilor de prietenie dintre Germania și 
Uniunea Sovietică. In același timp, fostul 
general von Seydlitz a condamnat cu as
prime politica guvernului R. F. Germane, re- 
înarmarea Germaniei și politica Germaniei 
occidentale.de adîncire a scindării Germa
niei. In încheiere, el a arătat că nu poate 
înțelege cum Germania occidentală a accep
tat ocupația puterilor occidentale pe timp 
de 50 de ani.

Ziarul fascist „Verband der Heimkehrer" 
din Germania occidentală a amenințat pe 
von Seydlitz că va fi tras la răspundere pen
tru aceste declarații.

PESTE 30.000 DE MUNCITORI IN 
GREVA LA SAO PAULO

RIO DE JANEIRO 11 (Agerpres). - Agen
ția United Press anunță că peste 30.000 de 
muncitori din industria de sticlă din Sao 
Paulo au declarat grevă cerînd mărirea sa
lariilor.

care amenință să răscolească existența, pînă 
acum liniștită, a celor 83.000 de locuitori ai 
săi. In primul rînd s-au ivit probleme al« 
insăși organizării militare italiene. Militarii 
italieni au fost mutați în grabă, parte într-o 
mică cazarmă din localitate, parte în alt 
oraș, ceea ce a trezit o vie nemulțumire în 
rîndul ofițerilor, care după ani de osteneală 
reușiseră să găsească o locuință pentru fa
miliile lor și care acum sînt siliți s-o ia de 
Ia capăt. Regimentul 3 de artilerie grea, 
staționat în cazarma „Generale Chînotto", va 
trebui să se mute imediat pentru a face loc 
americanilor. Aceasta a dat naștere următo
rului proverb: „Cazarma „Generale Cții- 
notto" va deveni cazarma „Coca-Cola". Este 
un fapt care uimește și îndurerează — scrie 
„II Paese".

„S-au ivit de asemenea probleme cetățe
nești : traficul urban, turburat de un plus de 
5—600 de mașini americane, problema lo
cuințelor familiilor ofițerilor americani care 
a făcut să crească imediat chiriile Într-un 
oraș care numără deja multe mii de familii 
care au nevoie de un adăpost". Ziarul „II 
Paese" relatează în continuare că instalarea 
trupelor americane în Vicenza a dus la o 
creștere a imoralității și a prostituției.

MONEDE BIZANTINE 
DESCOPERITE 

IN R.S.S. AZERBAIDJANA

Sosirea primilor participant! la Concursul international de motocros
O. STALIN (de la corespondentul nostru).
La Orașul Stalin au sosit zilele acestea 

primele loturi de participant! la Concursul 
internațional de motocros. Primii sosiți sînt

concurenții din R. P. Chineză și din R. P. 
Ungară. Zilele acestea vor sosi și celelalte 
loturi din țările participante la concurs.

Campionatele republicane de ciclism pe pistă
in programul zilei a IlI-a a campionatelor 

republicane de ciclism pe pistă a figurat 
proba de urmărire individuală băieți și fete. 
Cea mai bună performantă a zilei a fost rea
lizată de C. Dumitrescu care în una din 
seriile probei a fost cronometrat cu timpul 
de 5’21” 1 pe distanța de 4000 m. După des
fășurarea sferturilor de finală în care s-au

întrecut opt alergători, patru di-ntre ei 
și anume: C. Dumitrescu, Voinescu Mihai, 
Șelaru Aurel și Moiceanu G. s-au calificat 
în semifinala probei.

La fete în ca-d-iul aceleiași probe dar numai 
pe distanță de 2.000 m. dreptul de a parti
cipa în finala probei I-au căpătat maestrele 
sportului Aurelia Drăghici și Iuțiasz Hermina 
de la Asociația Dinamo.

Programul concursului Pronosport nr. 41
Etapa din 16 octombrie 1955

I R. P. Ungară (A) — Austria (A).
II Austria (B)—R. P. Ungară (B)
III Olanda—Belgia
IV C.C.A.—Progresul Finanțe Bănci (cat.
V Flacăra Ploești—Minerul Petroșani (cat. A)
VI Locomotiva Timișoara—Locomotiva “
Mureș (cat. A).
VII Flamura Roșie Arad—Locomotiva 
stanța (cat. A)
VIII Avîntul Reghin—Dinamo Orașul
(cat. A)
IX Metalul Reșița—Metalul Hunedoara
(cat. B).
X Flacăra Cîmpina—Flacăra 1 Mai Ploești 
(cat. B)
XI Metalul Uz. tr. Orașul Stalin— Met. St. 
Roșu Orașul Stalin (cat. B)

A)
Tg.
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Dezbaterile din Adunarea Națională franceză 
în problema algeriană

PARIS 11 (Agerpres). — La 11 octombrie 
au început dezbaterile în Adunarea Națio
nală franceză în legătură cu politica guver
nului francez în Algeria. Dimineața înainte 
da deschiderea dezbaterilor, a avut loc un 
consiliu de miniștri în cadrul căruia guver
nul a încercat să-și precizeze politica cu 
privire la Algeria.

După cum precizează comentatorul agen
ției France Presse, această politică urmă
rește menținerea Algeriei în starea de „de
partament al Franței".

In cadrul dezbaterilor parlamentare care 
au început marți după amiază și în care au 
fost programați la cuvînt 13 deputați, pri
mul a vorbit deputatul comunist de Alger, 
Pierre Fayet. In declarația sa. deputatul 
Fayet a cerut să se „oprească imediat poli
tica de represiune în Algeria".

A luat apoi cuvîntul Jacques Duclos din 
partea grupului parlamentar al partidului 
comunist. Duclos s-a ridicat cu hotărîre îm
potriva politicii de represiune du.se în Al
geria de guvernul francez și autoritățile 
franceze din Algeria.

După intervenția lui Jacques Duclos care 
— așa oum arată corespondentul agenției 
France Presse — a fost întrerupt de minis
trul de interne Bourges-Maunoury care a 
încercat să răspundă acuzațiilor aduse gu
vernului, au luat cuvîntul deputatul „inde
pendent" Adolphe Aumeran și deputatul 
Jules Valle aparținînd grupului parlamentar 
„țărănesc" care s-au pronunțat pentru o po
litică mai fermă de represiune în Algeria.

Cu aceasta ședința de după amiază s-a 
ridicat, urmînd ca dezbaterile să continue la 
ora 21, ora locală.

Candidații forțelor populare 
ocupă primele locuri în alegerile din Brazilia

ATACURILE GUVERNULUI 
REGAL LAOȚIAN ÎMPOTRIVA
FORȚELOR DE REZISTENȚA 

DIN PATET-LAO
HANOI 11 (Agerpres). — Agenția Vietna

meză de Informații relatează că, potrivit ști
rilor sosite din Laos, guvernul regal laoțian 
pune la cale atacuri de mare amploare îm
potriva forțelor de rezistentă din Patet-Lao. 
Recent, autoritățile regale au trimis un bata
lion pentru a ataca și ocupa localitățile Ban 
Tham, Ban Piet și Nasaong și un alt bata
lion pentru a ocupa Pakha lingă Mong Peun 
în provincia Sam Neua. Intre timp, un de
tașament al trupelor regate laoțiene a pă
truns în localitatea Mong Sang, situată Ia 
25 de km. sud de orașul Sam Neua. Autori, 
tățile regale au trimis în grabă un nou ba
talion în provincia Sam Neua

A ÎMPLINIT 147 DE ANI

BAKU 11 (Agerpres). — TASS transmite: 
Zilele acestea, lucrînd la munca cimpului, 
colhoznicul M. Nazarian a descoperit un vas 
îngropat in pămînt conținînd 44 monede 
vechi de aur, pe care le-a predat 
de istorie al R.S.S. Azerbaidjene. 
găsite au fost bătute în secolul al 
timpul Împăratului 
Duca.

In anul 1927 au 
nea Lonkoran 296 
ultimul timp s-au găsit și in alte regiuni din 
R.S.S. Azerbaidjană monede bizantine. A- 
cest lucru permite să se tragă concluzia că 
în secolul al Xl-lea Azerbaidjanul a avut 
strînse legături comerciale cu Bizanțul.

ADERAREA IRANULUI 
LA PACTUL TURCO-IRAKIAN

TEHERAN 11 (Agerpres). — După cum 
relatează agenția France Presse, Hossein 
Ala, primul ministru al Iranului, a anunțat 
aderarea Iranului la pactul militar turco- 
irakian. Această comunicare a fost făcută în 
ședința Comisiei pentru afaceri externe a 
Medjlisuluk

UN VOLUM DE DOCUMENTE 
PRIVITOARE LA ISTORIA 
P.C. DIN CEHOSLOVACIA

bizantin Mihail

Muzeului 
Monedele 
Xl-lea în 
al VII-lea

fost descoperite în regiu- 
de monede bizantine. In

XII Metalul Oradea—Metalul Cîmpia 
(cat. B)

MECIURI DE REZERVA
A Locomotiva Craiova—Metalul Buc. 
B Metalul Baia Mare—Metalul Arad 
C Locomotiva Cluj—Progresul Oradea 
D Știința Iași—Dinamo Bacău (cat.

In urma omologări: celor 543.507 
depuse la concursul Pronosport Nr.

Turzli

(cat.
(cat.
(cat. B) 

B).

B) 
B)

buletine
. . . .. . ___ . __  40 etapa

din 9 octombrie au fost stabilite următoarele 
premii :

Premiul I : 11 buletine cu 12 rezultate exac
te, revenind fiecărui buletin cîte 11.734 de lei.

Premiu! II : 257 buletine cu 11 rezultate 
revenind fiecărui buletin cîte 602 lei.

Premiul III : 3026 buletine cu 10 rezultate, 
revenind fiecărui buletin cîte 76 lei.

★

La șirul de uzine și fabrici nou constru- 
ite in anii primului nostru cincinal, s-a 
adăugat de curînd o nouă realizare: fa
brica de piese de schimb C.F.R. ,,Gheor- 
ghe Apostol" din Galați- Cînd privești 
halele spațioase, puternic luminate, 
mașinile și utilajele noi, stradelele din 
incinta fabricii, cu greu iți poți închipui 
că pînă nu de mult aici n-au existat de
cît vechile ateliere de reparat vagoane 
și locomotive. Dar tocmai în aceste ate
liere strimte, in multe locuri fără 
condiții prea bune de muncă, oa
menii au muncit cu abnegație în 
anii din urmă pentru a asigura o desfă
șurare normală a transporturilor și s-au 
pregătit treptat pentru procesul nou de 
producție de azi, bazat pe tehnica avan
sată.

| Construirea noii fabrici s-a făcut în con- 
j diții cu totul neobișnuite. Spunem acest 

lucru deoarece cînd o fabrică este con- 
| struită din nou, pe un loc unde nu a e- 

xistat nimic, iar oamenii vin aici pregă- 
( tiți pentru profilul de producție respec-
) tiv. greutățile sint doar cele specifice
> oricărui început. Fabrica de piese de
( schimb C.F.R. s-a construit însă a-
j colo unde își ducea activitatea colecti-
5 vul atelierelor de reparat material rulant.
< Pe măsură ce o nouă hală era terminată
1 și utilajul montat, oamenii se mutau aici
5 și începeau lucrul într-un chip nou. Și nu
1 s~ar putea spune că n-au fost destule
5 greutăți cauzate de aceste transformări.
ț în vechiul atelier funcționau strunguri de
j construcție veche, acționate cu curele de
5 transmisie, freze și bormașine a căror
J construcție și randament erau de mult de-
>{ pășite de ultimele cuceriri ale tehnicii.
5 Noua hală de mecanică este înzestrată 
5 cu strunguri de construcție modernă, au- 
5 tomate, produse de fabrica de mașini și
5 unelte „Iosif Rangheț" Arad, freze, bor
ti mașine și alte utilaje de precizie- Noile
5 mașini au pus in fața muncitorilor pro-
5 blema ridicării calificării profesionale,
2 problema îmbogățirii cunoștințelor, cu
5 atît mai mult cu cit de data aceasta
3 era vorba de produse care intrau în fa
il bricație pentru prima oară. Oamenii nu
3 s-au lăsat copleșiți de aceste greutăți, ci
□ s.au apucat serios de învățat și continuă
3 să-și însușească tehnica nouă. In hala de
3 mecanică, o bună parte dintre muncitori

RIO DE JANEIRO II (Agerpres). — Luni 
seara rezultatele parțiale ale alegerilor pre
zidențiale din Brazilia erau următoarele:

Kubitschek — 2.534.188 de voturi, Ta
vora — 2.130.329 de voturi, de Barros — 
1.928.879 de voturi, Salgado — 604.904 de 
voturi.

★

Dintre candidații la postul de vicepreșe
dinte al republicii, Goulart obținuse aproape 
3 milioane de voturi, fată de 2.760.000 voturi 
obținute de Milton Campus, candidatul blo
cului partidelor reacționare care l-au desem
nat pe Tavora. In felul acesta candidații for
țelor populare își mențin avansul față de 
candidații guvernamentali.

In Cipru continuă manifestațiile antibritanice
NICOSIA 11 (Agerpres). — Trupele en

gleze au intrat în cursul zilei de 10 octom
brie în satele Bellaoais și Ayios Epictetos, 
din districtul Kijrenia (în nordul insulei 
Cipru) pentru a smulge lozincile arrti-brita- 
nice afișate pe străzi. Unele pancarte pur
tau inscripția: 
care le-ați lua 
proceda la fel

„Oricare ar fi măsurile pe 
împotriva noastră, noi vom 
față de voi".
★ —

NICOSIA 11 (Agerpres). — Consiliul Bi
sericii ortodoxe grecești din Cipru a respins 
în seara zilei de 10 octombrie printr-un vot 
unanim propunerea făcută printr-un discurs 
radiodifuzat de guvernatorul Sir John Har
ding de a se acorda ciprioților o constituție 
care prevede autonomie internă.

Consiliul Bisericii ortodoxe grecești a 
cerut mitropolitului Makarios să facă cunos
cută în cursul zilei de 11 octombrie hotărîrea 
luată.

MOSCOVA îl (Agerpres). — TASS trans
mite : Mahmud Eivazov, membru al arte- 
iului agricol „Komsomol" (R.S.S. Azerbaid- 
jană), a împlinit 147 de ani, Eivazov, unui 
din cei mai bătrîni oameni din țară, lo
cuiește în satul de munte Pirassura, situat 
la o altitudine de peste 2.000 de metri dea
supra nivelului mării. Timp de aproape 100 
de ani, Eivazov s-a ocupat de creșterea oilor, 
păzind turmele de oi prin munți și văi. 
Mahmud Eivazov este cunoscut în republică 
ca un om foarte întreprinzător. El a fost 
nu numai crescător de oi, ci și pomicultor, 
a cultivat grîu și porumb, s-a ocupat de 
tîmplărie și a lucrat într-o fierărie, s-a ocu
pat și de apicultupă și avicultură. Și în 
prezent, Eivazov continuă să muncească 
în colhozul pe care l-a creat împreună cu 
fiii săi. M. Eivazov are o familie numeroasă. 
El este tată a 23 de fii și fiice, fiind capul 
unei familii din care fac parte 152 de per
soane, Fiica lui cea mai mare are aproape 
120 de ani. Fiii și fiicele lui sint păstori, în
vățători, pomicultori, petroliști, agricultori 
și ostași ai armatei sovietice.

Recent, Mahmud Eivazov a vizitat Moscova. 
El a vizitat Kremlinul, Expoziția Agricolă 
Unională, Universitatea din Moscova și Aca-, 
demia de Științe a U.R.S.S.

CONSECINȚELE TRANSFERĂRII 
TRUPELOR AMERICANE 

IN ITALIA

R-O FABRICA NOUA
lucrează acum după metode avansate, 
cum ar fi de pildă așchierea rapidă și in
tensivă a metalelor. Mircea Mihălceanu, 
Ion Burlacu sau Nicolae Matei sint doar 
trei din numeroșii muncitori care stăpl- 
nesc tehnica nouă. Și ca ei sint mulți.

Hala de turnătorie, prevăzută ou un cu
bilou a cărui producție întrece de patru 
ori producția de fontă a vechii turnătorii, 
precum și halele pentru forjerie și 
tratamente termice, înzestrate cu utilaje 
perfecționate, oferă de asemenea condiții 
optime de lucru.

Oamenii își schimbă profesiile
Să muncești cițiva ani intr-o meserie 

in care te-ai perfecționat pătrunzîndu-i 
tainele și deodată să constați că meseria 
ta nu mai are căutare, nu-i lucru tocmai 
ușor- Prin astfel de încercări le-a fost dat 
să treacă multor muncitori de la atelie
rele de reparat material rulant. Cînd nici 
se executau reparații de vagoane și loco-

motive, la loc de frunte erau lemnarii, lă
cătușii, vopsitorii. Pentru reparații curen
te la vagoane și locomotive nu era nevo
ie decît de circa 20 de strungari. Cînd 
hala de mecanică a noii fabrici a intrat 
în funcție, necesitățile de strungari, 
frezori, rabotori, au crescut de 
6 ori. S-a simțit nevoia de mai 
oameni calificați și la turnătorie, 
mente termice, etc.

Conducerea fabricii n-a așteptat 
ca aceste cadre noi să-i fie trimise din 1 
afară, lucru ce ar fi fost aproape impo
sibil, ci a inițiat o largă acțiune de cali
ficare a celor care — în condițiile nouiui 
proces de producție — nu mai puteau să 
muncească în meseriile lor-

Ion Borșan este unul dintre cel mai 
buni strungari din secția mecanică. Pe 
nimeni însă nu-l miră faptul că el nu de
mult era un tot atît de priceput lemnar, 
lucrînd la reparatul vagoanelor. Nu-i lu
cru de mirare, deoarece oamenii care 
și-au schimbat profesiile vechi și au de
venit astăzi cadre de bază ale noii fabrici

peste 
mulți 
trata.

însă

Vedere din noua secție de strunguri.

O f 8 IIjIu 1 H

întllnești in toate secțiile. Tot lemnari au 
fost și Gh. Popovici și I. Frumușanu, 
care astăzi mînuiesc cu pricepere strun
gul, executind cele mai complicate piese. 
Numeroși lăcătuși au devenit forjări, vop
sitori, se inițiază in tainele turnătoriei 
sau lucrează la tratamente termice.

Se profilează noua producție
Primele comenzi de piese de schimb 

pentru vagoane și locomotive au fost pri
mite încă de la sfirșitul anului 1953. Pe 
atunci, unele hale erau in formă de pro
iect, altele zidite pe jumătate, iar în ele, 
ici, colo cîte o mașină montată- Necesită
țile de piese de schimb însă deveneau din 
zi in zi tot mai imperioase.

Așa că prima fază a producției piese
lor de schimb s-a conturat încă înainte 
ca vreuna din halele noii fabrici să fie 
dată în exploatare. In vechiul atelier de 
mecanică s-au experimentat și executat la 
începutul anului 1954, primele piese de 
schimb, tampoane cilindrice pentru vagoa
ne. Au venit apoi alte comenzi: contai
nere, (comandate pentru prima oară în 
țară), vagonete de mină, rezervoare de 
păcură pentru locomotive, etc.

Odată cu intrarea în funcție a noii fa
brici, producția pieselor de schimb a cres
cut considerabil, ajungînd să ocupe în 
prezent aproape 80 la sută din volumul 
întregii producții. A început producerea 
în serie a numeroase piese, ca robineți de 
aer tip Akerman, supape de furjare, ca
pace pentru pompele de aer, oale de con- 
densație pentru încălzirea trenurilor, etc.

Noul proces de producție a deschis un 
cîmp larg de activitate și inovatorilor. 
Acest lucru îl dovedesc cele 57 de inovații 
aplicate în 1955, care vor aduce o eco
nomie anuală de 1.114.000 lei.

Colectivul noii fabrici se pregătește a- 
cum să execute alte piese de schimb pen
tru vagoane și locomotive, ce vor intra 
în producție la începutul anului viitor. 
Experiența de pînă acum, precum și rea
lizările obținute, dovedesc hotărîrea co
lectivului fabricii de piese de schimb 
C-F.R. „Gheorghe Apostol" de a spori 
necontenit sortimentele, contribuind astfel 
la îmbunătățirea continuă a transportu
rilor feroviare.

L. BASSERO 
corespondentul „Ronrîniei libere" 

în regiunea Galați

ROMA 11 (Agerpres). — Presa italiană 
subliniază că transferarea trupelor america
ne pe teritoriul Italiei are drept consecințe 
imediate o înrăutățire a situației materiale și 
morale a populației din acele orașe în care 
au fost încartiruite trupele S.U.A. La numai 
cîteva zile după sosirea în orașul Vicenza a 
unui detașament de trupe americane — rela
tează trimisul special al ziarului „II Paese" 
— orașul și-a schimbat complet înfățișarea.

„In timp ce trupele americane se instalau 
în oraș — scrie „II Paese" — Vicenza era 
agitată ca niciodată de o serie de probleme

PRAGA 11 (Agerpres). — Ceteka trans
mite : Editura de stat pentru literatura po
litică a publicat recent un volum de docu
mente privitoare la istoria Partidului Comu
nist din Cehoslovacia între anii 1934 și 1938, 
precum și la volumele VI, VII și VIII din 
Operete alese de Ktement Gottwald.

Volumul de documente a fost editat în 
25.000 de exemplare.

COREEA DE SUD — ȚARĂ A 
MIZERIEI, CORUPȚIEI 

ȘI CRUZIMII...
NEW YORK 11 (Agerpres).—Revista „Sa

turday Evening Post" publică un reportaj 
despre Coreea de sud. Articolul citează: 
„...se fură peste tot, pretutindeni se întîlnesc 
moșieri și negustori excroci, funcționarii sint 
corupți, moneda nu are nici o valoare, co
menzile se contractează prin mită, epidemiile 
fac ravagii, domnesc mizeria și cruzimea...".

Referindu-se la Li Sîn Man, revista spu- 
„...acest om bătrin este gata să ruineze 

restul lumii, inclusiv Statele Unite, pen- 
a-și satisface ambiția".

DOI OAMENI DE ȘTIINȚA 
CHINEZI AU SOSIT IN 

R. P. CHINEZA DIN S.U.A.
PEKIN 11 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite: La Canton au sosit din Statele 
Unite doi oameni de știință chinezi, Țzian 
Siue-șen și Li Cijen-u.

Țzian Siue-șen a fost conducătorul unui 
centru științific din California care se ocupă 
cu motoarele cu reacție. El a fost reținut și 
arestat în mod ilegal de autoritățite ameri
cane în 1950, cînd intenționa să părăsească 
S.U.A. Savantul chinez a fost eliberat după 
aceea însă i s-a interzis să părăsească Sta
tele Unite. De abia la 17 septembrie Țzian 
Siue-ș-en împreună cu soția sa și soții Li 
Cijen-u au reușit să plece din Los Angelos 
și să sosească în China.

ne : 
tot 
tru t <5»

Forțele democratice din Indonezia 
au repurtat o victorie convingătoare 

Declarația făcută de Aidit cu privire Ia alegerile din Indonezia
DJAKARTA 11 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 11 octombrie s-a dat publicității 
o declarație a lui Aidit. secretarul general 
al Partidului Comunist din Indonezia, 
privire la rezultatele preliminare ale 
rilor parlamentare care a-u avut loc 
septembrie.

In declarația sa, Aidit a subliniat 
ciuda tuturor eforturilor reacțiun-ii și ale pu
terilor coloniale, „forțele democrate au re
purtat o victorie convingătoare". Partidul 
musulman Mașumi și partidul socialist, a 
spus el, au suferit un eșec care repre
zintă în același timp „eșecul capitalului 
străin". Partidul național s-a situat în pri
mul loc mulțumită faptului că luptă cu per
severență împotriva colonialismului și că a 
avut un rol însemnat în ținerea conferinței 
țărilor Asiei și Africii. Partidul musulman

cu 
alege- 
la 29

că, în

Nahdatul Ulama a învins deoarece, spre deo
sebire de partidul Mașumi și partidul so
cialist, se pronunță pentru unitate națională 
și independență, împotriva colonialismului.

Aidit a arătat însemnătatea victoriei Par
tidului Comunist care, potrivit datelor pre
liminare, a întrunit 6.075.000 de voturi.

Aidit a subliniat că în prezent, în urma 
alegerilor, există toate posibilitățile pentru 
crearea unui guvern național de coaliție în 
frunte cu partidul național și partidul mu
sulman Nahdatul Ulama. In acest guvern 
trebuie să fie de asemenea reprezentate par
tidele .comunist, Mașumi, partidul musulman 
unit P.S.I.I., partidul creștin Parkindo și 
alte grupări naționale. Un astfel de guvern, 
a arătat Aidit, va uni toate forțele naționale 
și va începe lupta pentru independența de
plină a patriei, pentru bunăstarea poporului.

PRAGA 11 (Agerpres). — Ceteka trans
mite : Recent a apărut la Praga nr. 9 al re
vistei „Ziaristul democrat", organ central al 
Organizației internaționale a ziariștilor. Pe 
lingă o serie de articole, revista publică sub 
semnătura lui Maurice Herrmann (Franța), 
președintele Organizației internaționale a 
ziariștilor, un editorial intitulat „Noi servim 
cauza comună". Autorul articolului se ocupă 
de probleme legate de colaborarea dintre zia
riștii din întreaga lume, de restabilirea unei 
organizații unite a ziariștilor și atitudinea 
față de diverse probleme importante a Or
ganizației internaționale a ziariștilor și a 
Federației internaționale dizidente a ziariști
lor.

Refuzăm, scrie autorul articolului, să ac
ceptăm principiile Federației internaționale 
a ziariștilor, care dorește să despartă pe 
ziariștii din ceea ce ei numesc „lumea li-

beră" de ziariștii din alte țări situindu-î în 
tabere opuse și declarînd că „ei nu pot și 
nici nu trebuie să ducă discuții în comun". 
Este de un mare folos pentru ziariști să-și 
facă vizite reciproce și este foarte bine ca 
ziariștii din răsărit să se întîlnească cu cei 
din apus. Credem că ziariștii din Ohio sau 
Iowa, din Ucraina sau de pe Volga nu sînt 
mai puțin interesați să se întîlnească unii cu 
alții și să discute condițiile lor de muncă 
decît crescătorii de vite sau agricultorii din 
aceleași regiuni sau că asemenea întîlniri ar 
fi mai greu de organizat".

...Revista publică de asemenea articole 
despre situația presei iraniene, despre pre
gătirile în vederea intîlnirii internaționale a 
ziariștilor, precum și informații în legătură 
cu diferite probleme ce stau în fața ziariști
lor din diferite părți ale lumii.

occidentale.de
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Declarațiile membrilor subcomitetului Comisiei 0. N. U. pentru dezarmare
NEW YORK 11 (Agerpres). — TASS 

transmite : La 7 octombrie, subcomitetul Co
misiei O.N.U. pentru dezarmare și-a între
rupt lucrările.

Declarația Iul A. Sobolev
Luînd cuvîntul în ședința din 7 octombrie 

a subcomitetului Comisiei O.N.U. pentru 
dezarmare, reprezentantul U.R.S.S., A. A. 
Sobolev, a declarat :

Rezolvarea problemei dezarmării ar con
stitui o contribuție foarte mare la cauza 
menținerii și întăririi păcii generale și a 
securității internaționale.

In perioada care a precedat reluarea lu
crărilor subcomitetului au avut loc eveni
mente care au contribuit la slăbirea încor
dării internaționale. Un loc de seamă între 
aceste evenimente îl ocupă conferința de la 
Geneva a șefilor guvernelor celor patru pu
teri.

Un rol important în crearea unei atmos
fere mai favorabile pentru rezolvarea pro
blemei dezarmării l-a avut prezentarea de 
către guvernul sovietic a propunerilor din 
10 mai și 21 iulie. Nu voi aminti declara
țiile făcute de alți membri că prezentarea de 
către Uniunea Sovietică a propunerilor din 
1Q mai a dus la lărgirea considerabilă a do
meniului sau. după cum s-a spus în subco
mitet, a zonei de înțelegere. In propunerile 
Uniunii Sovietice din 10 mai și 21 iulie sini 
luate în considerație toate doleanțele prin
cipale ale Statelor Unite, Angliei, Franței și 
Canadei, expuse în propunerile pe care le-au 
prezentat anterior în subcomitet.

Este îndeobște recunoscut că problema 
stabilirii nivelurilor forțelor armate ale ma
rilor puteri are o mare însemnătate. In inte
resul realizării unei înțelegeri generale în 
această problemă cu adevărat importantă, 
guvernul sovietic a hotărît să ia ca bază de 
discuții propunerea comună a Statelor Uni
te, Angliei, și Franței, privitoare la stabili
rea nivelurilor limită ale forțelor armate. 
Guvernul sovietic a acceptat de asemenea 
termenele intrării în vigoare a interzicerii 
folosirii armei atomice, propuse de reprezen
tanții Angliei și Franței în subcomitet, la 
Londra, în aprilie a.c. Așa dar, și în aceas
tă problemă importantă pozițiiie s-au apro
piat.

Nu se poate să nu se constate și apropie
rea pozițiilor în problema controlului inter
național. După cum au recunoscut toți mem
brii subcomitetului, o mare importanță pen
tru asigurarea păcii și securității o are în 
prezent aplicarea unor măsuri-capabile, să 
prevină un atac prin surprindere al unui stat 
împotriva altuia. In propunerile guvernului 
sovietic «din 10 mai a fost ridicată pentru 
prima oară problema necesității de a se 
prevedea măsuri pentru preîntîmpinarea unui 
atac prin surprindere.

Din cele spuse rezultă că pozițiile mem
brilor subcomitetului s-au apropiat nu asu
pra unor aspecte izolate ale problemei de
zarmării, ci asupra părților sale componen
te de cea mai mare importanță.

Luînd în considerație apropierea pozițiilor, 
care a fost o urmare a prezentării de către 
guvernul sovietic a propunerilor din 10 mai, 
ar fi rațional și logic să se înceapă cu 
realizarea unui acord asupra celor mai im
portante aspecte ale problemei dezarmării. 
Aceasta este cu atît mai just cu cît, după 
cum s-a mai arătat, în ceea ce privește o 
serie de laturi esențiale ale acestei proble
me, pozițiile Uniunii Sovietice, Statelor Uni
te, Angliei, Franței și Canadei s-au apropiat 
într-atît, îneît a existat posibilitatea de a 
consemna o anumită înțelegere între ele.

Consideiînd că o asemenea metodă de 
lucru ar contribui în cea mai mare măsură 
la îndeplinirea cu succes de către subco
mitet a sarcinilor care i-au fost încredința
te, delegația sovietică pornește de la faptul 
că înfăptuirea tuturor măsurilor privind re
ducerea armamentelor și interzicerea armei 
atomice este de neconceput fără un sistem 
de control real și eficace.

Guvernul sovietic este profund convins că 
un control efectiv asupra dezarmării este po
sibil. Un asemenea control poate fi creat 
numai ținînd seama în mod lucid de situa
ția internațională existentă și de măsurile 
care trebuie înfăptuite în baza unei conven
ții internaționale. Pornind de la aceasta, 
Uniunea Sovietică leagă într-un singur tot 
crearea unui sistem de control internațional 
cu înfăptuirea unei serii de măsuri îndrep
tate spre slăbirea încordării internaționale, 
spre întărirea încrederii între state, precum 
și. a altor măsuri privind reducerea arma
mentelor și interzicerea armei atomice.

Guvernul sovietic a propus în. primul 
rî-nd să se stabilească un control capabil să 
dezvăluie și să prevină la timp intențiile 
agresive ale oricărui stat. In această ordine 
de idei capătă o însemnătate hotăirîtoare 
anumite puncte unde pot fi concentrate mari 
unități militare, echipate, cu întreaga teh
nică de luptă. Sistemul de control, propus 
de Uniunea Sovietică, care prevede crearea 
unor posturi de control în marile porturi, 
noduri de cale ferată, pe autostrăzile prin
cipale și pe aerodromuri, urmărește preve
nirea unei concentrări periculoase de trupe 
și de tehnică de război în proporții mari și 
înlăturarea, în acest fel, a posibilității unui 
atac prin surprindere al unei țări împotriva 
alteia.

Propunerea guvernului sovietic prevede 
dezvoltarea treptată a funcțiilor și împu
ternicirilor controlului pe măsura înfăptuirii 
programului de dezarmare și a trecerii la 
măsuri noi. mai complexe, și pe măsura 
întăririi încrederii între state.

Nu se poate sg nu se vadă că propunerile 
guvernului sovietic din 10 mai și 21 iulie 
cuprind toate aspectele problemei dezarmă
rii. Călăuzindu-se de existența unei strînse 
legături între măsurile pentru reducerea ar
mamentelor clasice și interzicerea armei a- 
tomice, pe de o parte, și măsurile legate 
de instituirea unui control internațional, pe 
de altă parte, delegația sovietică a propus 
ca aceste probleme să fie examinate legate 
unele de altele, la început să fie realizat 
un acord asupra punctelor principale, în pri
vința cărora există temei de a considera că 
poziț:ile coincid sau s-au apropiat conside
rabil, iar apoi să se treacă la precizarea di
feritelor aspecte ale acestor probleme.

Reprezentanții Angliei, Franței și Cana
dei și-au expus pozițiile, exprimînd, pe cît 
înțelegem, acordul lor de principiu cu ase
menea prevederi extrem de importante ca 
stabilirea nivelurilor forțelor armate, ter
menele de interzicere a armei atomice și 
necesitatea de a se institui un control inter
național eficace asupra înfăptuirii măsurilor 
în vederea dezarmării. Astfel, subcomitetului 
îi este clară poziția acestor state în pri
vința programului de reducere a armamen
telor și de interzicere a armei atomice. Ră- 
mîne nelămurită poziția unei singure dele
gații — delegația S.U.A. care a declarat că 
ea are rezerve asupra tuturor pozițiilor pe 
care s-a situat anterior în problema dezar
mării. Pînă în prezent, S.U.A. nu și-au preci
zat atitudinea față de propunerile guvernu
lui sovietic din 10 mai. Acest lucru nu poate, 
firește, să nu exercite o influență negativă

Membrii subcomitetului — reprezentanții 
U.R.S.S., S.U.A., Angliei, Franței și Canadei 
au remis reprezentanților presei declarațiile 
făcute în ședința din 7 octombrie.

asupra îndeplinirii cu succes de către subco
mitet a misiunii ce i-a fost încredințată de 
Adunarea Generală — aceea de a elabora 
principiile fundamentale care urmează să 
intre în convenția internațională cu privire 
la reducerea armamentelor, interzicerea ar
mei atomice și instituirea unui control 
eficace.

Este necesar să se sublinieze că delegația 
sovietică abordează de pe poziții construc
tive propunerile prezentate subcomitetului 
de ceilalți membri ai săi. Noi examinăm cu 
toată atenția aceste propuneri, ca și lămuri
rile date de delegațiile respective. Guvernul 
sovietic studiază cu atenția cuvenită pro
punerea domnului Faure, primul ministru al 
Franței, cu privire la reducerea bugetelor 
militare și la crearea unui fond special pen
tru ajutorarea țări.or slab dezvoltate din 
punct de vedere economic. Nu mai mică este 
atenția cu care Uniunea Sovietică privește 
propunerile domnului Eden, primul ministru 
al Angliei, cu privire la crearea unui sistem 
de inspecție cu titlu de probă într-o oare
care parte a Europei.

Uniunea Sovietică recunoaște importanța 
propunerii președintelui Eisenhower cu pri
vire la schimbul de informații militare și 
fotografierea din avion. După cum am mai 
anunțat în ședințele subcomitetului, delega
ția sovietică vede în aceste propuneri do
rința sinceră de a contribui la rezolvarea 
importantei probleme a controlului interna
țional. Călăuzindu-ne de aceasta, studiem 
propunerea președintelui Eisenhower și di
feritele ei aspecte.

Delegația sovietică examinează toate pro
punerile prezentate subcomitetului în primul 
rînd din punctul de vedere al măsurii în 
care ele pot contribui la rezolvarea sarci
nilor realizării unui acord cu privire la re
ducerea armamentelor și interzicerea armei 
atomica, controlate în modul cuvenit, pen
tru a salva popoarele de teama unui nou 
război și pentru a . ușura povara care apasă 
pe umerii popoarelor datorită cursei înar
mărilor.

Delegația sovietică a adresat reprezentan
tului Statelor Unite cîteva întrebări în pri
vința propunerii președintelui Eisenhower 
re.eritoare la schimbul de informații mili
tare și fotografierea din avion.

Printre altele, delegația sovietică a soco
tit necesar să lămurească dacă propunerea 
președintelui Eisenhower, în partea în care 
această propunere se referă la schimbul de 
informații cu privire Ia forțele armate, in
clude atiît informații privind armamentele 
clasice, cît și informații privind armele ato
mice și cu hidrogen. Răspunsul delegației 
americane nu permite să ne facem o idee 
limpede asupra poziției ei în problema schim
bului de iniormații atît privind armamentele 
clasice, cît și armamentele nucleare.

Poziția delegației sovietice în privința 
schimbului de informații militare constă în 
aceea că într-o anumită etapă ai programu
lui de dezarmare este necesar ca statele să 
procedeze la un schimb de informații cu pri
vire la forțele armate și armamente. După 
cum am mai arătat, propunerile sovietice 
din 10 mai cuprind o prevedere corespunză
toare în această privință. Uniunea Sovietică 
consideră de asemenea că aceste informații 
cu privire la armamente trebuie să fie pre
zentate de către toate statele, și nu numai 
de către Statele Unise și Uniunea Sovietică, 
Organului internațional de control a_supra 
creării căruia trebuie să se ajungă Ia un a- 
cord. Totodată, după părerea noastră, pre
zentarea de informații trebuie să se refere 
la toate tipurile de armamente, atit arma
mentele clasice, cît și cele nucleare. „Dacă 
aceste considerente stat j-uste, se arata în 
scrisoarea președintelui Consiliului de Mi
niștri al U.R.S.S., Bulganin, adresată preșe
dintelui Eisenhower, va trebui să se drscute 
cu atenție cînd anume urmează să fie pre
zentate aceste informații complete asupia 
armamentelor statelor, în primul rînd asu
pra tuturor armamentelor statelor mari".

Nu încape îndoială că prezentarea a- 
cestor informații Organului internațional 
de control va căpăta importanță doar 
in cazul cînd va fi realizată o înțelegere cu 
privire la reducerea armamentelor precum și 
cu privire ta luaiea de măsuri îndreptate 
spre interzicerea armei atomice.

In ceea ce privește propunerea președin
telui Eisenhower, cu privire la fotografierea 
din avion, delegația sovietică a cerut dele
gației Statelor Unite să explice dacă se are 
în vedere că fotografierea din avion să fie 
efectuată doar pe teritoriile Statelor Unite 
și Uniunii Sovietice sau dacă această formă 
de control se va extinde de asemenea și a- 
supra celorlalte state participante la con
venția de dezarmare. După cum înțelegem 
răspunsul delegației americane, fotografie
rea din avion, potrivit propunerii președin
telui Eisenhower, este prevăzută doar pentru 
teritoriile Uniunii Sovietice și Statelor Unite 
și lasă în afara ’ (timpului vizual forjele ar
mate și armamentele celor două țări care 
se află dincolo de granițele lor.

In legătură cu aceasta, delegația sovie
tică a atras atenția asupra faptului că U- 
niunea Sovietică și Statele Unite nu ac
ționează izolat în actuala situație interna
țională. Este știut că Statele Unite conduc 
grupări militare în Apus și în Răsărit, iar 
forțele lor armate sînt dislocate nu numai 
pe teritoriul american, ci și pe- teritoriul 
multor state din Europa, Asia și Africa și 
sînt organic legate de forțele armate ale 
acestor state. Ținînd seama de acest lucru, 
Uniunea Sovietică la rîndul ei s-a unit de 
asemenea din punct de vedere militar cu o 
serie de state aliate.

In lumina celor de mai sus, este cu totul 
evident că fotografierea din avion ar tre
bui extinsă asupra tuturor forțelor armate 
și a instalațiilor militare aflate pe teritoriul 
statelor respective. Aceasta însă, după cum 
se arată în scrisoarea șefului guvernului 
sovietic, Bulganin, adresată președintelui 
Eisenhower, ridică o problemă cu totul 
nouă: vor permite oare guvernele acestor 
state fotografierea din avion de către o 
aviație străină a teritoriului lor suveran ?

In pofida hotărîrii Adunării Generale din 
4 noiembrie 1954 care a propus elaborarea 
principiilor fundamentale pentru reducerea 
armamentelor și forțelor armate, interzice
rea armei atomice și stabilirea unui control 
internațional eficace, în subcomitet a fost 
prezentată propunerea ca întreaga atenție 
să fie acordată problemelor controlului, ins
pecției și dezvăluirii. Totodată s-a afirmat 
că rezolvarea acestor probleme și înfăptui
rea lor fără realizarea unei înțelegeri asu
pra programului de măsuri în vederea re
ducerii armamentelor și interzicerii armei 
atomice ar deschide calea spre dezarmare 
sau ar duce chiar la reducerea de comun 
acord a armamentelor. Dar care pot fi ga
ranțiile că după înfăptuirea inspecției și 
dezvăluirii' forțelor armate va fi urmată de 

reducerea reală a armamentelor și interzi
cerea armei atomice ?

Este mai presus de orice îndoială că nu
mai măsurile de inspecție și dezvăluire, 
fără un acord cu privire la reducerea arma
mentelor și interzicerea armei atomice, n-ar 
contribui la lichidarea cursei înarmărilor 
și prin urmare n-ar înlătura primejdia unui 
nou război și n-a.r ușura povara pe care o 
poartă în legătură cu aceasta popoarele.

După părerea delegației sovietice, este 
posibil să se realizeze un acord asupra as
pectelor importante ale problemei dezar
mării.

In ceea ce privește aspectele esențiale ale 
acestei probleme, pozițiile membrilor subco
mitetului s-au apropiat într-atît îneît este 
posibil să se consemneze un anumit acord 
și să se ia o hotărîre de comun acord. Ho- 
tărîrea comună a subcomitetului care, con
semnând un acord general în probleme im
portante ca stabilirea nivelurilor forțelor ar-

Declarația lui H. Stassen
Reprezentaniul S.U.A., Stassen, care a pre

zidat ședința, a anunțat că „subcomitetul 
Comisiei O.N.U. pentru dezarmare intențio
nează să facă o mică întrerupere a lucră
rilor care va dura pînă cînd se va termina 
apropiata conferință de la Geneva a miniș
trilor Afacerilor Externe". „Această întreru
pere, a spus Stassen, va fi doar o pauză 
de scurtă durată în lucrările oficiale ale 
subcomitetului...

Statele Unite consideră că va trebui să 
ne întîlnim din nou de îndată ce va fi po
sibil după Geneva, cînd vom putea folosi 
sfaturile acestei conferințe. Sperăm că Co
misia pen.ru dezarmare se va putea întruni 
în componența ei completă curînd după a- 
ceasta și că Adunarea Generală va examina, 
cu’ participarea tuturor membrilor O.N.U., 
raportul Comisiei pentru dezarmare cît mai 
curînd posibil după prezentarea lui".

Declarînd că „în perioada dintre cele 
două conferințe de la Geneva, lucrările 
subcomitetului nostru au constituit una din 
primele și importantele încercări ale spiri
tului Genevei", Stassen a trecut la o ana
liză amănunțită a propunerii din 21 iulie 
a președintelui Eisenhower, pe care Stassen 
a caracterizat-o ca „avînd o însemnătate 
istorică".

„Această propunere, a spus reprezentantul 
american, a chemat la un schimb de infor
mații între Statele Unite și Uniunea Sovie
tică asupra forțelor armate, informații care 
trebuie verificate printr-o cercetare aeriană 
reciprocă".

Stassen a subliniat că un acord între U- 
niunea Sovietică și Statele Unite referitor la 
traducerea imediată în viață a propunerii 
lui Eisenhower „ar putea să .prevadă de 
asemenea alăturarea și participarea, așa cum 
s-a căzut de acord, a anumitor țări, pe o 
bază echitabilă, imediat ce va începe înfăp
tuirea acestui plan".

Declarînd că după părerea Statelor Unite 
„inspecția este cheia spre limitarea arma
mentelor", Stassen a arătat că „planul pre
ședintelui ar scoate din mlaștină ideea ins
pecției".

Stassen s-a ocupat apoi de acea parte a 
propunerilor sovietice din 10 mai care se re
fereau la controlul .asupra reducerii armamen
telor ș: interzicerii armei atomice. El a sus
ținut că propunerile sovietice nu ar asigura 
„securitatea corespunzătoare împotriva unui 
atac neașteptat".

In continuare, Stassen a spus :
„După cum știți, președintele Eisenhower 

a dat indicația de a reexamina energic poli
tica Statelor LJnite în problema dezarmării. 
Ca urmare a examinării noastre prealabile, 
președintelui și guvernului Statelor Unite 
le-a devenit curînd limpede că situația cere

Declarația lui A. Nutting
Reprezentantul englez s-a exprimat elo

gios despre atmosfera în care s-au desfă
șurat lucrările subcomitetului.

Analizînd propunerile sovietice din 10 mai, 
Nutting a recunoscut că guvernul sovietic 
„a fost de acord cu teoria occidentală po
trivit căreia o condiție preliminară esențială 
pentru orice acord cu privire la dezarmare 
ttebuie să fie creșterea siguranței și a în
crederii între țări". El a recunoscut de ase
menea că guvernul sovietic „a acceptat o se
rie de propuneri făcute în unele caizuri de 
către toate cele patru puteri occidentale și. 
în alte cazuri, de către Anglia și Franța, 
propuneri privitoare la nivelul forțelor ar
mate într-o lume dezarmată și la termenele 
dezarmării în general și ale dezarmării ato
mice în special". Dar, a afirmat Nutting, 
guvernul sovietic „nu a înaintat încă în pro
bleme atît de hotăirîtoare privitoare la atri
buțiile, drepturile și funcțiunile pe care te 
va avea organul internațional de control 
pentru dezarmare". Cu toate acestea, Nut
ting a subliniat că ,.în propunerile guvernu
lui sovietic din 10 mai, modul de abordare 
a acestor probleme a fost realist".

Reprezentantul englez a pus întrebarea: 
„Cînd vom înceta în sfârșit examinarea și 
vom putea cădea de acord să începem vre
un fol de acțiuni comune ?“

Firește că un asemenea fel de „acțiuni 
comune" l-ar constitui consemnarea într-un 
acord a acelor probleme în care punctele de 
vedere ale membrilor subcomitetului s-au a- 
propiat, după cum recunoaște însuși Nut
ting, și in special în problema nivelului for
țelor annate a'e marilor puteri și a terme
nelor intrării în vigoare a interzicerii folo
sirii armei atomice. Totuși, Nutting a vor
bit în continuare nu despre aceste probleme, 
asupra cărora s-a căzut în fond de acord,

Declarația Iul J. Moch
La începutul declarației sale, Jules Moch, 

reprezentantul Franței, a constatat că rezul
tatele lucrărilor subcomitetului „nu justifică 
speranțele cărora le-a dat naștere sesiunea 
noastră din primăvară, de la. Londra. Ele 
justifică și mai puțin speranțele trezite de 
tratativele celor patru mari de la Geneva".

Analizînd diferitele propuneri prezentate 
subcomitetului, Moch a trecut la cauzele care, 
după părerea lui, au provocat „o oarecare 
stagnare" în lucrările subcomitetului.

Prima cauză, a spus Moch, „constă în di
ficultățile pe care le întîmpinăm la elabora
rea unui sistem de control pe deplin satis
făcător, chiar și în domeniile unde, din punct 
de vedere tehnic, el este posibil".

A doua cauză referitoare tot la control, a 
declarat Moch, este faptul că producția an
terioară de arme de exterminare în masă 
„exclude orice modalitate cu adevărat efici
entă de dezvăluire, iar lipsa informațiilor cu 
privire la această producție înlătură orice 
securitate”.

„A treia cauză a progresului nostru lent, 
a spus reprezentantul Franței, este existența 
marelui număr de proiecte prezentate”. 
. „A patra cauză a nehotărîrii — a spus eil 
în continuare, constă în faptul că planul lui 

mate ale marilor puteri, termenele Intrării 
în vigoare a interzicerii folosirii armei ato
mice, stabilirea de posturi de control în 
punctele strategice, precum și asumarea de 
către state a obligației ca pînă la încheierea 
unei convenții internaționale cu privire la 
reducerea armamentelor și interzicerea ar
mei atomice să nu folosească primele ar
mele atomică și cu hidrogen împotriva ori
cărei țări, ar avea o mare importanță de
oarece ea ar insufla în inimile a milioane 
de oameni încrederea că dezarmarea este pe 
deplin realizabilă și că puterile reprezentate 
în subcomitet întreprind pași reali în a- 
ceastă direcție. Pe lîngă aceasta un acord 
în aceste probleme ar deschide calea spre 
reglementarea altor chestiuni referitoare la 
problema dezarmării și ar crea astfel con
diții favorabile pentru înfăptuirea unui pro
gram mai larg de dezarmare și control asu
pra dezarmării.

o nouă studiere competentă, fundamentală si 
vastă a metodelor de inspecție și controlul 
internațional de către cele mai competente 
autorități ale Americii. In conformitate cu 
aceasta, noi am ales oameni de vază pentru 
ca ei să conducă grupuri speciale în dome
niile de studiu corespunzătoare".

Stassen a lăsat să se înțeleagă deschis că 
sarcina acestor grupuri constă în „revizuirea 
politicii fundamentale" a S.U.A. în domeniul 
dezarmării. In această ordine de idei, Stas
sen a declarat că „înainte de a se obține un 
succes în problema inspecției", el trebuie să 
facă „rezerve în legătură cu pozițiile noa
stre din trecut”. „Nu respingem desigur pro
punerile noastre anterioare, a spus reprezen
tantul american, și nu ne dezicem de ele, ș: 
nici nu considerăm că ar fi realist sau logic 
să le confirmăm în formă generală cînd în 
fața noastră s-au ivit noi greutăți în dome
niul inspecției, cînd există noi propuneri for
mulate la Geneva, și cînd situația politică a 
luat o nouă dezvoltare".

Următoarea parte a declarației lui Stassen, 
intitulată „Planul președintelui și limitarea 
armamentelor", arată că reprezentantul 
S.U.A. se dezice de măsurile cu privire la 
dezarmare asupra cărora s-a căzut deja de 
acord și în special că respinge orice reducere 
a armamentelor atît timp cît nu va fi adopta
tă propunerea lui Eisenhower cu privire la 
inspecție.

Stassen a citat declarația făcută de pre
ședintele Eisenhower la Geneva că propune
rea lui „va constitui doar un început... Sta
tele Unite sînt gata să treacă la studierea 
și verificarea unui sistem sigur de inspecție 
și informare și, cînd un asemenea sistem va 
fi verificat, atunci să treacă la reducerea ar
mamentelor, împreună cu toți ceilalți, în mă
sura în care acest sistem va asigura rezul
tate garantate". Stassen nu a comunicat în
să ce anume măsuri concrete în domeniul 
reducerii armamentelor și interzicerii armei 
atomice propun Statele Unite să se înfăptu
iască după traducerea în fapt a propunerii 
lui Eisenhower.

Stassen a trecut sub tăcere măsurile asu
pra cărora s-a căzut deja de acord, în spe
cial în privința nivelului armamentelor ce
lor patru puteri și în privința termenelor in
trării în vigoare a interzicerii armelor de 
exterminare în masă.

Reprezentantul american nu a făcut tnsă 
decît să dea asigurări că „în cazoni și cînd va 
fi elaborat un sistem sigur de inspecție, Sta
tele Unite vor fi în primele rînduri in opera 
de reducere".

In încheiere, Stassen a condiționat obține- 
nerea de „succese ulterioare" în lucrările sub
comitetului de consimțămîntul Uniunii So
vietice la planurile americane de inspecție.

ci despre propunerea formulată de primul 
ministru al Angliei, Eden, cu privire la .^pla
nul experimental de inspecție a forțelor ar
mate" în Europa.

„Cînd am expus la 15 septembrie în sub
comitet aceste propuneri engleze, a conti
nuat Nutting, am, fost extrem de satisfăcut 
de faptul că ele au fost bine primite de co
legii mei occidentali, care au apreciat după 
merit scopurile și intențiile lor.

Nu am‘așteptat, desigur, un răspuns ime
diat din partea delegatului Uniunii Sovietice, 
dar l-am fost recunoscători pentru faptul că 
le-a calificat drept o contribuție importantă 
la lucrările noastre și a dat asigurări că gu
vernul sovietic le va studia minuțios. Pînă 
în prezent nu am aflat încă care este reac
ția guvernului sovietic la acest plan experi
mental. Sînt însă încredințat că acest răs
puns va fi dat fie la conferința de la Geneva 
la sfîrșitul acestei luni, fie în timpul dis
cuției asupra problemelor dezarmării în ca
drul Adunării Generale".

Nutting a declarat în continuare că repre
zentantul sovietic în subcomitet ,.nu a co
mentat" memoriul englez privitor la drep
turile, împuternicirile și metodele organu
lui de control. Făcînd rezerva că el rămîne 
și acum la vechiul punct de vedere „în pri
vința propunerilor noastre făcute anterior cu 
privire la nivelul forțelor armate și terme
nele dezarmării atomice", Nutting a conti
nuat totuși 6ă-și concentreze atenția exclu
siv asupra problemei controlului, încercând 
să creeze impresia că poziția guvernului so
vietic în această problemă ar frîna lucrările 
subcomitetului.

In încheiere, Nutting a declarat că atît 
timp cît problemele controlului rărnîn .nere- 
zolvate, „ar fi exagerat să spunem că avem 
în perspectivă un acord cu privire la de
zarma re".

Eisenhower a rămas neclar pentru unii din 
colegii noștri. Tocmai pentru că Stassen nu 
l-a prezentat în forma definitivă în care el 
urmează să fie, sau adoptat, 6au respins in 
ansamblu, unii membri ai subcomitetului nu 
au o idee clară despre proporțiile lui geogra
fice, despre evoluția lui cronologică și nu au 
înțeles dacă el este sau nu, un preludiu la 
măsurile concrete pentru dezarmare, și, în
deosebi, în ce fel ar putea el deveni un ase
menea preludiu.

Declar aceasta în mod obiectiv întrucît 
noi trebuie să fim absolut sinceri unii față 
de alții".

„Deși ceea ce am realizat nu justifică 
speranțele noastre, a spus în continuare 
Moch, nu pot trage din această remarcă con
cluzia că lucrările au fost inutile sau că 
trebuie să devenim pesimiști".

Declarînd în continuare că momentul de 
față „nu este încă favorabil" pentru discu
tarea unui document de compromis cu pri
vire la dezarmare „cu șanse rezonabile ca 
el să fie adoptat de toate părțile", Moch a 
expus unele principii care, după părerea lui, 
vor trebui 6ă joace rolul principal la elabo
rarea acestui document.

Trecînd la categoria „planurilor generale" 

propunerile franco-engleze și propunerea so
vietică din 10 rnaii și în categoria celor 
„parțiale" propunerea lui Faure cu privire Fa 
„controlul financiar asupra bugetelor" („re
zolvarea problemei generale prin mijloa
ce particulare" — a spus Moch). planul lui 
Eden cu privire lai crearea unei „zone ex
perimentale" pentru experiențe în domeniul 
inspecției, și planul lui Eisenhower care pre
vede „numai controlul, oonsiderîndu-1 drept 
un mijloc pentru restabilirea încrederii in
ternaționale", Moch a formulat în felul ur
mător principiile sale :

,.l. — Nici un plan de control fără un 
plan de dezarmare elaborat și semnat si
multan nu are șanse să fie adoptat în pre
zent de cele cinci guverne reprezentate aici.

2. — Pe de altă parte, nici un plan ge
neral care prevede de lai bun început toate 
operațiunile necesare și stabilește pentru ele 
o ordine cronologică fixă, nu va fi adoptat 
în unanimitate din cauza imposibilității teh
nice a controlului asupra armei atomice.

Este însă necesar ca noi să obținem un 
acord unanim întrucât ar fi foarte primejdios

Declarația Iul P. Martin
Reprezentantul Canadei în subcomitetul 

Comisiei O.N.U. pentru dezarmare, Martin, 
a făcut o scurtă dare de seamă asupra lucră
rilor desfășurate anul acesta de subcomitet, 
oprindu-se asupra propunerilor diferitelor 
țări.

Referindu-se la propunerile sovietice din 
10 mai, Martin a subliniat că „U.R.S.S. a 
făcut un pas important propunînd un plan 
larg care prevede adoptarea unora dintre 
propunerile occidentale, in momentul în care 
tratativele de la Londra s-au întrerupt tem
porar, pozițiile celor două părți s-au preci
zat și într-o oarecare privință divergențele 
dintre e;e s-au redus considerabil".

Martin a sprijinit propunerile lui Eisen
hower și Eden în domeniul inspecției, afir- 
mînd că, „după cum se părea, conducătorii 
occidentali aiu fost animați de năzuința de 
a merge în întâmpinarea punctului de ve
dere sovietic".

Arătînd că divergențele ivite în cursul 
lucrărilor subcomitetului au .fost divergențe 
între cele patru puteri occidentale, pe de o 
parte, și Uniunea Sovietică, pe de altă par
te, Martin le-a formulat în felul următor: 
„In ceeai ce privește sistemul de prevenire, 
partea sovietică a insistat asupra legăturii 
cu măsurile permanente care trebuie înfăp
tuite mai tîrziu, cu alte cuvinte sistemul de 
prevenire trebuie să fie o parte integrantă 
a programului atotcuprinzător de dezarma- 
re; Partea occidentală a subliniat faptul că 
măsurile de prevenire trebuie să fie sufici
ente și, îndeosebi, că pentru a fi suficiente 
ele trebuie să includă inspecția din avion".

Un discurs al lui J. F. Dulles
WASHINGTON 11 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 10 octombrie, secretarul de 
stat al S.U.A., Dulles, a rostit la Miami (Flo
rida) la Congresul organizației „Legiunea 
americană" un discurs consacrat politicii ex
terne. După cum scrie ziarul „New York Ti
mes", în acest discurs a fost expus progra
mul S.U.A. pentru apropiata conferință de la 
Geneva a miniștrilor Afacerilor Externe, care 
va avea loc în curînd. Din discursul lui 
Dulles se constată că acest program este 
contrar „spiritului Genevei", adică spiritului 
încrederii reciproce și al colaborării intre 
țări, care s-a vădit la conferința șefilor gu
vernelor celor patru puteri.

Secretarul de stat al S.U.A. a încercat să 
prezinte politica Uniunii Sovietice îndreptată 
spre slăbirea încordării în relațiile interna
ționale drept un rezultat al politicii „de pe 
poziții de forță" promovată de puterile occi
dentale.

Delegația guvernamentală romînă la festivitățile 
de la Berlin s-a înapoiat în Capitală

Marți după amiază s-a reîntors în Capitală 
delegația guvernamentală a Republicii Popu
lare Române condusă de tov. Petre Borilă, 
membra în Biroul Politic al C.C. al P.M.R., 
prim vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, 
oare a participat la Berlin, la festivitățile ce
lei de a 6-a aniversări a proclamării Repu
blicii Democrate Germane.

La sosire, pe aeroportul Băneasa, membrii 
delegației au fost întîimpinați de tovarășii: 
Al. Moghioroș, și general de armată Emil 
Bodnănaș, membri ai Biroului Politic al C.C. 
al P.M.R., prim vicepreședinți ai Consiliului

Fermieri americani oaspeți ai țării noastre
Marți seara au sosit la București, 

Rosveli Garst, mare fermier din Yowa, 
(S.U.A.), conducătorul firmei americane 
„Garst and Thomas" specializată în pro
ducția de semințe hibride de porumb și 
G. Schutz, fermier din Minnesota, invitați 
de Camera de Comerț a R.P.R.

Conferințe
P. I. Kudreavțev, prim-locțiitor al minis

trului Justiției al U.R.S.S., conducătorul de
legației sovietice ca.re participă la sărbăto
rirea Lunii prieteniei romîno-sovietice, va 
conferenția. miercuri 12 octombrie, ora 17,30, 
în aula Facultății de Științe Juridice des
pre : „Legalitatea socialistă și dreptul în 
U.R.S.S."
atiamBataBanaMEHnuKRmanK

S P E C T
TEATRE: Teatrul de Operă și Balet al R.P.R. 

19,30:. Cio Cio-sam; Național „1. L. Cara- 
giale" (sala Studio) 19,30: Gaițele; Armatei: 
(sala Maghenu) 19,30: Nunta lui Figaro; 
Muncitoresc C.F.R. Giulești 19,30: Tanie; 
Municipal 19,30: Pădurea; Tineretului 19,00: 
Ani de pribegie; Opereta: 19,30: Casa cu trei 
fete; Ansamblul de estradă al R.P.R. 20: 
Cer cuvîntul; Circul de start: 17 șl 20,30: 
Arena curajului.

CINEMATOGRAFE: Patria, București: Că. 
derea Emiratului; Republica, Filimon Sirbu, 
I. C. Frimu, Flacăra: Prințesa Mary; Ma- 
glicru, Elena Pavel: Nunta; înfrățirea Intre 
popoare, Gh. Doja, Al Sahia: Melodia pier
dută; Maxim Gorki: Povestea automob'lului; 
Timpuri Noi: Pionierla nr. 3; Oaspeți din 
India; Cum trebuie să se comporte un bolnav 
de T.B.C.; Victoria : Tovarășul Sverdlov; Ti
neretului: Brutarul din Valorgue; Lumina : 
Carnetu1 de partid; Central, Vasile Roaiiă: 
Sub steaua frigiană; Al. Popov : Dubla Lotte; 
Cultural: O sărutare furată; Unirea : Spre 
cer; 8 Martie: Lumina farului; C. David: 
Prințesa trufașă ; Boleslaw Bierut, Ar
ta : Liliacul ; Carpați: Nu departe de 
Varșovia ; Munca: Casa mult visată; 
T, Vladimirescu: Frona ; Miorița: Pu
terea dragostei; Moșilor: Tinerețe zbuciumată; 
28 August:' Nunta cu zestre; Donca Simo: 
Necunoscuta din taxi; M. Eminescu, Volga: 
O aventură pe coasta Atlanticului; llie Pin
tilie : Tăunul; Popular: Neuitatul an 1919; 
/ Mal: Bun venit d-le 'Marshall; 8 Mai:

să amînăm rezolvarea acestei probleme tole« 
rînd acumularea stocurilor de arme nuclee 
are". ■ ■ 1 I

„Viitoarea sinteză, a spus tn continuare 
Moch, trebuie să ia din toate planurile ce 
ne-au fost prezentale principiul privitor la « 
dezarmare parțială dinainte stabilită, în pro
porții poate mai reduse decît s-a prevăzut 
în unele din planurile noastre anterioare, 
dar totuși o dezarmare reală și efectivă în 
interesul .slăbirii încordării și asigurării unei 
securități mai depline.

Cit de departe trebuie să meargă aceste 
măsuri de control, inspecție și dezarmare ? 
Oricare ar fi părerile mele în această privin
ță, consider că este prematur 6ă le expun 
în prezent... Acum vreau să subliniez că pen
tru obținerea unui acord în problemele prin
cipale este absolut necesar să se sprijine 
principiile expuse care pot fi rezumate .în 
cîteva cuvinte: Nici un control fără dezar
mare ; nici o dezarmare fără control; ci un 
acord asupra unei dezarmări controlate ta 
mod efectiv".

„Se poate elabora o formulă — * spus el 
— care în primul stadiu să asigure conco
mitent securitatea necesară și să se extin
dă asupra obligațiilor reciproc satisfăcă
toare cu privire la reducerea treptată a ni
velurilor torțelor armate și armamentelor".

Referindu-se la „fondul problemei dezar
mării", Martin a arătat că „divergențele 
dintre pozițiile puterilor interesate s-au re
dus, dar au rămas încă importante. Mi se 
pare totuși că în principalele puncte ale pla
nului atotcuprinzător de dezarmare nu mai 
există propuneri ireconciliabile. Diferitele po
ziții pe care ne situăm nu se află la o așa 
de mare distanță unele de altele îneît să 
nu putem duce tratative".

Fără a menționa reducerea forțelor ar
mate, Martin s-a ocupat de problema inter
zicerii armelor de exterminare în masă. Cu 
acest prilej el a declarat că unele fapte ,,ar 
runcă o umbră de îndoială asupra posibili, 
tății de realizare în momentul de față a 
garanțiilor în privința interzicerii depline și 
distrugerii armei nucleare".

Martin a insistat asupra concesiilor unila
terale ale Uniunii Sovietice. „Partea sovie
tică, a declarat el, nu s-a îndepărtat într-o 
măsură vizibilă de la poziția ei fundamen
tală expusă în propunerile din 10 mai. După 
cum am arătat cu alte prilejuri, aceste pro
puneri conțin o serie de elemente ale pla
nurilor occidentale anterioare și faptul că 
ele au fost acceptate într-o anumită măsu
ră este foarte îmbucurător. Totuși, în iorma 
lor actuală, ele nu merg atit de departe 
îneît să facă posibila realizarea unui a- 
cord...“.

„Statele Unite nu cred în posibilitatea ne
utralității", a spus Dulles afmmînd că poli, 
tica de neutralitate ar fi „o conceoție învechi
tă". După cum rezultă din discursul lui Dul. 
Ies, el continuă să considere că scopul poli
ticii S.U.A. este lichidarea cuceririlor oame
nilor muncii din Republica Democrată Ger- 
mană și a orânduirii democrat-populare a- 
leasă de popoarele Europei răsăritene.

Secretarul de stat a lăsat să se Jnțeleagă 
că conferința de la Geneva a șefilor guver
nelor celor patru puteri nu trebuie să ducă 
la o schimbare a politicii externe a S.U.A.

Dulles a mai amintit de conferința de la 
Geneva a șefilor guvernelor pentru a decla
ra că S.U.A. nu vor accepta reducerea arma
mentelor și interzicerea armei atomice atît 
timp cît nu vor fi acceptate propunerile pre
ședintelui Eisenhower cu privire la fotogra
fierea din avion și la schimbul de informații 
militare.

de Miniștri, J. Fazekaș, secretar al C.C. al 
P.M.R., Gh. Pintilie, membru al C.C. al 
P.M.R., Grigore Preoteasa, ministrul Afaceri
lor Externe, dr. Voinea Marinescu, ministrul 
Sănătății, Al. Sencovici, ministrul Indus
trie^ Ușoare, Anton Vlădoiu, ministrul Gos
podăriei Comunale și Industriei Locale și 
alții.

Au fost de față E. Lesniewski, prim secre
tar al Ambasadei R.D. Germane la București 
și alți membri ai ambasadei.

(Agerpres)

In Gara de Nord oaspeții au fost primiți 
de tov. Gligor Virgil, locțiitor al ministrului 
Agriculturii și Silviculturii, deputății N. Să- 
lăgeanu și S. Brucan, T. Cristureanu, vice
președinte al Camerei de Comerț a R.P.R., 
prof. G. Obrejan, director adjunct al 
I.C.A.R.-ului. (Agerpres)

A. M. Lazarev, ministrul Culturii al 
R.S.S. Moldovenești, membru al delegației 
sovietice care participă la sărbătorirea Lunii 
prieteniei romîno-sovietice, va conferenția 
miercuri 12 octombrie, ora 17,30, în sala 
Teatrului de Estradă din Calea Victoriei nr. 
174 despre : „Dezvoltarea culturii în R.S.S. 
Moldovenească". (Agerpres)

A C O L E
Cadavrul viu; Libertății: Bancnota de 
1.000.000 lire sterline; N. Bălcescu: O 
noapte de amintiri; Rahova: Fiul pădura
rului; Gh. Coșbuc: 2x2 = ctteodată 3; 
Olga Bancic: Ordinul Anna; Aurel Vlaicu: 
Zilele mîniei,

—o—
LOTO CENTRAL

Comisia centrală de validare a stabilit 
pentru tragerea „LOTO-CENTRAL" din 7 
octombrie 1955, următoarele premii :

La categoria I, 8 premii a 20.943 lei fie
care, plus 7 premii sfert; la.categoria II, 34 
premii a 4003 lei fiecare, plus 68 premii sferl; 
la categoria III, 119 premii a 1134 lei fie
care, plus 244 premii sfert; la categoria IV, 
230 premii a 641 Iei fiecare, plus 354 premii 
siert; la categoria V, 207 premii a 650 lei 
fiecare, plus 427 premii sfert; la categoria 
VI, 353 premii a 338 lei fiecare, plus 983 
premii sfert; la categoria VII 455 premii a 
312 lei fiecare, plus 796 premii sfert.

La premiul special A: 1 premiu a 23.529 
lei, plus 5 premii sferturi; la premiul spe
cial B : 1 premiu a 30.251 lei, plus 3 premii 
sferturi; la premiul special C : 2 premii a 
17.646 lei fiecare, plus 4 premii sferturi.1

Tragerea viitoare are loc vineri 14 octom
brie a.c. la Focșani.
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